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PROTOKÓŁ NR XVII/2015 
 

z XVII sesji RADY MIASTA GDAŃSKA, 

która odbyła się w dniu 17 grudnia 2015 roku 

w sali obrad Nowego Ratusza w Gdańsku 

ul. Wały Jagiellońskie 1 

 

 
 
Początek obrad godz. 900 

W sesji na 34 udział wzięło 32 radnych, 
nieobecni: 

1. Wojciech Błaszkowski 
2. Piotr Czauderna. 

 
 

Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu. 

 
 

PUNKT 1 
 

SPRAWY REGULAMINOWE 
 
 

BOGDAN OLESZEK - Przewodniczący Rady Miasta Gdańska 
Szanowni państwo bardzo proszę o zajęcie miejsc. Zaraz zaczniemy 
obrady sesji, ale zanim zaczniemy obrady sesji, tak jak mówiliśmy 
na Konwencie, zaczniemy od Kolędy Gdańskiej, którą dzisiaj wykona dla 
nas zespół ze Szkoły Podstawowej Nr 8. Jest to „Kolęda dla Gdańska”, 
słowa napisała pani Maria Rudnicka, dyrektor Szkoły Podstawowej Nr 8 
w Gdańsku. Mamy dzieci ze szkoły Nr 8 bardzo proszę o ciszę 
i o zajęcie miejsc.  
 
 
Wykonanie „Kolędy dla Gdańska” przez dzieci ze Szkoły Podstawowej 
Nr 8 w Gdańsku.  

 

Treść „Kolędy dla Gdańska”: 
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„Kolęda dla Gdańska” słowa, muzyka, aranżacja: Maria Rudnicka 

 

Grudniowe wieczory, zimowe nastroje… 

A z radia już płyną świąteczne przeboje. 

Panienka z Okienka kolędę zaśpiewa, 

a zagra jej anioł na harfie prosto z nieba. 

 

Ref. Kolęda, kolęda dla Gdańska, 

melodia, melodia niebiańska, 

z Motławą, Żurawiem i stocznią w refrenie, 

kolęda co spełnia marzenie! 

  

Kolęda, kolęda dla Gdańska, 

gdzie Długa, Korzenna i Pańska, 

gdzie Drogę Królewską pokryły śnieżynki, 

gdzie dzwonią dzwoneczki i pachną choinki. 

  

 A gwiazda z Betlejem usiadła wysoko 

na gdańskim Ratuszu i puszcza nam oko 

i życzy mieszkańcom Stolicy Bałtyku 

rodzinnej kolędy i sianka na stoliku! 

  

 
BOGDAN OLESZEK - Przewodniczący Rady Miasta Gdańska 
Bardzo dziękujemy Szkole. Przystępujemy już do sesji.  
 
Wpłynął wniosek Komisji Rewizyjnej o włączenie do porządku obrad projektu uchwały                    
w sprawie rozpatrzenia skargi na działania Prezydenta Miasta Gdańska w zakresie 
zaspokojenia potrzeb mieszkaniowych (druk 535); 

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Kazimierz Koralewski – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej 
 

Wpłynął wniosek Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej o włączenie do porządku 
obrad projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania składów 
osobowych Komisji Rewizyjnej i stałych Komisji Rady Miasta Gdańska (druk 549); 

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Aleksandra Dulkiewicz – Przewodnicząca Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej 

 

Wpłynął wniosek Komisji Rewizyjnej o włączenie do porządku obrad projektu uchwały 
w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Rady Miasta Gdańska 
na rok 2016 (druk 550); 

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Kazimierz Koralewski – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej 
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Wpłynęły autopoprawki: 
- druk 490, pkt 6; 
- druk 491, pkt 7; 
- druk 536, pkt 8 ppkt 1; 
- druk 537, pkt 8 ppkt 2; 
- druk 545, pkt 8 ppkt 17; 
- druk 546, pkt 8 ppkt 18; 
- druk 547, pkt 8 ppkt 19; 
- druk 447, pkt 8 ppkt 7; 

 
Szanowni państwo teraz przystąpimy do głosowania o włączenie 
do porządku obrad druku 535. Jeżeli przegłosujemy będzie w punkcie 
20. Druk 535 dotyczy skargi na działania prezydenta. Kto z pań i panów 
radnych jest za włączeniem tego druku do porządku obrad ?  

 
za     -    26 
przeciw    -      0 
wstrzymało się  -      0 
 
Rada Miasta Gdańska 

 w głosowaniu włączyła pod obrady  
Druk 535 będzie w punkcie 20.  
 
Druk 549 dotyczy zmiany w składach osobowych Komisji Rewizyjnej 
i stałych Komisji Rady Miasta Gdańska. Jeżeli zostanie przegłosowany 
będzie w punkcie 4.A. Kto z pań i panów radnych jest za włączeniem 
tego druku do porządku obrad ?  

 
za     -    30 
przeciw    -      0 
wstrzymało się  -      0 
 
Rada Miasta Gdańska 

 w głosowaniu włączyła pod obrady  
  
Druk 549 będzie w punkcie 4.A.  
 
Druk 550 Komisji Rewizyjnej zatwierdzenie planu kontroli Komisji 
Rewizyjnej na 2016 rok. Jeśli go przegłosujemy będzie w punkcie 21. 
Kto z pań i panów radnych jest za wprowadzeniem druku 445 
do porządku obrad? 
 

za     -    30 
przeciw    -      0 
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wstrzymało się  -      0 
 
Rada Miasta Gdańska 

       w głosowaniu włączyła pod obrady    
  
Druk 550 będzie w punkcie 21.  
 
1. Sprawy regulaminowe 
      - otwarcie sesji; 

 

2. Komunikaty: 
     - Przewodniczący Rady Miasta Gdańska, 
     - Komisje Rady Miasta Gdańska, 

     - Prezydent Miasta Gdańska;  
 

3. Oświadczenia Klubów Radnych; 
 

4. Ślubowanie pana Mariusza Andrzejczaka - radnego Rady Miasta Gdańska;  
Tekst ślubowania odczyta p. Radna Beata Jankowiak 

 
5. Wystąpienie Prezydenta Miasta Gdańska Pawła Adamowicza; 
 

6. Uchwała w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta 
Gdańska (druk 490 + autopoprawka); 

                         
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Teresa Blacharska  – Skarbnik Miasta Gdańska 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków; 
 

 opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej. 
Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
                           K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                           K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
                           K. Samorz. i Ładu Publicznego – pozytywna 
                           K. Edukacji – pozytywna 
                           K. Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia - pozytywna 
                           K. Kultury – pozytywna 
                           K. Sportu – pozytywna 
                           K. Zrównoważonego Rozwoju - pozytywna 
                           K. Turystyki i Promocji – pozytywna 
 

7. Uchwała w sprawie uchwalenia budżetu miasta Gdańska na rok 2016                    
(druk 491 + autopoprawka); 

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Teresa Blacharska  – Skarbnik Miasta Gdańska 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków; 
 

 stanowisko Prezydenta Miasta do wniosków Radnych i Komisji Rady Miasta Gdańska 
do projektu budżetu na 2016 rok,  

 opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej,  

 przedstawienie opinii Komisji Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska,  
                           K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                           K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
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                           K. Samorz. i Ładu Publicznego – pozytywna 
                           K. Edukacji – pozytywna 
                           K. Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia - pozytywna 
                           K. Kultury – pozytywna 
                           K. Sportu – pozytywna 
                           K. Zrównoważonego Rozwoju - pozytywna 
                           K. Turystyki i Promocji – pozytywna 

 wystąpienia przedstawicieli Klubów Radnych,  

 dyskusja,  

 ustosunkowanie się Prezydenta Miasta do wystąpień,  

 głosowanie. 
 

8. Uchwały: 
1) zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Miasta Gdańska na lata 2015-2040 (druk 536 + autopoprawka); 
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 
 
Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
                           K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                           K. Zagospodarowania Przestrzennego – nie opiniowała 
                           K. Samorz. i Ładu Publicznego – pozytywna 
                           K. Edukacji – pozytywna 
                           K. Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia - pozytywna 
                           K. Kultury – pozytywna 
                           K. Sportu – pozytywna 
                           K. Zrównoważonego Rozwoju - pozytywna 
                           K. Turystyki i Promocji – odstąpiła od opiniowania 
 

2) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2015 rok              
(druk 537 + autopoprawka ); 
 

                  Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 
 
Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
                           K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                           K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
                           K. Samorz. i Ładu Publicznego – pozytywna 
                           K. Edukacji – pozytywna 
                           K. Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia - pozytywna 
                           K. Kultury – pozytywna 
                           K. Sportu – pozytywna 
                           K. Zrównoważonego Rozwoju - pozytywna 
                           K. Turystyki i Promocji – odstąpiła od opiniowania 
 

3) w sprawie ustalenia wykazu wydatków, które nie wygasają z upływem roku 
budżetowego 2015 (druk 538);  
 

 Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 
 
Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
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4) zmieniająca uchwałę w sprawie poboru w drodze inkasa opłaty skarbowej oraz 
określenia inkasentów i wysokości wynagrodzenia za inkaso (druk 543); 
 

 Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 
 
Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

 

4)A) zmieniająca uchwałę w sprawie powołania składów osobowych Komisji    
        Rewizyjnej i stałych Komisji Rady Miasta Gdańska (druk 549); 
  
5) w sprawie ustalenia wysokości opłat za usuwanie pojazdów z dróg publicznych, 

stref zamieszkania, stref ruchu i za przechowywanie tych pojazdów na koszt ich 
właścicieli (druk 541); 

 
 Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Danuta Janczarek – Sekretarz Miasta Gdańska  
Joanna Pińska – Zastępca Dyrektor Wydziału Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego  
 
Komisja wiodąca: K. Samorz. i Ładu Publicznego – pozytywna 
 

6) w sprawie zapewnienia na terenie Miasta Gdańska warunków do osiedlenia 
nieokreślonej imiennie rodzinie polskiego pochodzenia repatriowanej z 
Kazachstanu, lub innej republiki środkowo-azjatyckiej byłego ZSRR na czas 
nieokreślony (druk 548); 
 

 Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Danuta Janczarek – Sekretarz Miasta Gdańska  
Teresa Kleger – Rudomino – Dyrektor Wydziału Spraw Obywatelskich 
 
Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

                                                K. Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia – pozytywna 
 

7) w sprawie zasad stosowanych przy wznoszeniu pomników na terenie Gdańska 
(druk 447); 

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Marek Bumblis – Przewodniczący Komisji Kultury  
 

              Prezydent Miasta Gdańska wniósł uwagi. 
 

8) w sprawie przyjęcia i wdrożenia „Planu gospodarki niskoemisyjnej dla Miasta 
Gdańska” (druk 544) 

 
 Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Wiesław Bielawski – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Maciej Lorek – Dyrektor Wydziału Środowiska  
 

               Komisja wiodąca: K. Zrównoważonego Rozwoju - pozytywna 
 

9) w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym 
jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą Gdańskie 
Towarzystwo Budownictwa Społecznego Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością 
z siedzibą w Gdańsku (druk 532); 
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Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Andrzej Bojanowski – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  

     Iwona Bierut – Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej 
 

Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
                           K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 

 

10) w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym 
jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą Towarzystwo 
Budownictwa Społecznego „Motława” Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością 
z siedzibą w Gdańsku (druk 533);  
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Andrzej Bojanowski – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  

        Iwona Bierut – Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej 
 
                    Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

                           K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
 

11) w sprawie wyrażenia woli objęcia przez Gminę Miasta Gdańska udziałów 
w podwyższonym kapitale zakładowym spółki Gdańskie Melioracje Spółka 
z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą w Gdańsku (druk 534); 
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Andrzej Bojanowski  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

    Iwona Bierut – Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej 
 

                   Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
                           K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 

 

12) w sprawie przyjęcia dokumentu pn. „Gdańsk Programy Operacyjne 2023” (druk 
539); 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Andrzej Bojanowski  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Katarzyna Drozd – Wiśniewska – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Gospodarczej  

 
                    Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

                           K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                           K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
                           K. Samorz. i Ładu Publicznego – pozytywna 
                           K. Edukacji – pozytywna 
                           K. Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia - pozytywna 
                           K. Kultury – pozytywna 
                           K. Sportu – pozytywna 
                           K. Zrównoważonego Rozwoju - pozytywna 
                           K. Turystyki i Promocji – pozytywna 

 

13) w sprawie przyjęcia „Wieloletniego programu współpracy Miasta Gdańska 
z organizacjami pozarządowymi na lata 2016 – 2020” (druk 500); 
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Izabela Chorzelska – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  
 
Komisja wiodąca: K. Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia – pozytywna 
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14) w sprawie uchwalenia zmian treści statutu żłobka nr 1 "Fraszka" z siedzibą przy 
ul. Malczewskiego 33 oraz żłobka nr 4 "Nutka" z siedzibą w Gdańsku przy 
ul. Startowa 3 (druk 540);  
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Krystyna Konieczny – Dyrektor Gdańskiego Zespołu Żłobków  
 
Komisja wiodąca: K. Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia – pozytywna 
 

15) w sprawie zmiany uchwały w sprawie wydzielenia Ośrodka Promocji Zdrowia 
i Sprawności Dziecka z Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji i utworzenia 
jednostki budżetowej o nazwie Ośrodek Promocji Zdrowia i Sprawności Dziecka 
w Gdańsku (druk 542);  

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Marek Jankowski – Dyrektor Ośrodka Pomocy Zdrowia i Sprawności Dziecka  
 
Komisja wiodąca: K. Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia – pozytywna 
                           K. Sportu – pozytywna 
 

16) zmieniająca uchwałę Nr XXXVI/1057/09 Rady Miasta Gdańska z dnia 28 maja 
2009r. w sprawie przyjęcia Regulaminu przyznawania nagród dla nauczycieli 
zatrudnionych w szkołach i placówkach, w których organem prowadzącym jest 
Gmina Miasta Gdańska (druk 531); 
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Mariola Paluch – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
 
Komisja wiodąca: K. Edukacji – pozytywna 
 

17) w sprawie zmiany uchwały o ustaleniu kryteriów wraz z liczbą punktów 
w postępowaniu rekrutacyjnym do publicznych przedszkoli oraz oddziałów 
przedszkolnych w szkołach podstawowych prowadzonych przez Gminę Miasta 
Gdańska (druk 545 + autopoprawka);  

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Mariola Paluch – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  
 
Komisja wiodąca: K. Edukacji – pozytywna 
 

18) w sprawie określenia kryteriów rekrutacji dla kandydatów spoza obwodu 
w postępowaniu rekrutacyjnym do publicznych szkół podstawowych 
prowadzonych przez Gminę Gdańsk (druk 546 + autopoprawka);  

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Mariola Paluch – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
 
Komisja wiodąca: K. Edukacji – pozytywna 
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19) w sprawie określenia kryteriów rekrutacji w postępowaniu rekrutacyjnym 
do publicznych gimnazjów prowadzonych przez Gminę Gdańsk (druk 547                           
+ autopoprawka);  

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Mariola Paluch – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  
 
Komisja wiodąca: K. Edukacji – pozytywna 

 

20) ]w sprawie rozpatrzenia skargi na działania Prezydenta Miasta Gdańska w zakresie 
zaspokojenia potrzeb mieszkalnych (druk 535); 

 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Kazimierz Koralewski – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej  
 

21) w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Rady Miasta Gdańska 
na 2016 rok (druk 550); 
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Kazimierz Koralewski – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej  

 

9. Interpelacje, zapytania radnych i odpowiedzi Prezydenta Miasta.  
10. Wnioski, oświadczenia osobiste.  
11. Zakończenie obrad. 
 

 

PUNKT 2 
 

KOMUNIKATY 
 
 
Radny BOGDAN OLESZEK - Przewodniczący Rady Miasta Gdańska 
W komunikatach szanowni państwo w dniu dzisiejszym nieprzyjemna 
sprawa, zaczęliśmy od kolędy, ale koledze radnemu Piotrowi 
Gierszewskiemu składamy kondolencje z powodu śmierci jego Mamy.       
 
Radny PIOTR GIERSZEWSKI 
Panie przewodniczący, koleżanki i koledzy chciałem serdecznie, 
naprawdę z całego serca podziękować za solidarność, za pomoc, 
szczególnie pomoc taką duchową i za wszystkie serdeczności, które 
w ostatnich trzech tygodniach praktycznie rzecz biorąc od was 
otrzymałem. Naprawdę wam serdecznie dziękuję. 
     
TADEUSZ GLEINERT – Prezes Stowarzyszenia Rajcy Gdańscy 
Dzień dobry. Panie przewodniczący, panie prezydencie, wysoka rado 
w imieniu Stowarzyszenia Rajcy Gdańscy pragnę państwa zaprosić 
już w przyszłym roku 19 stycznia o godz. 17.00 w Ratuszu Głównego 
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Miasta na promocję książki „Rządzący i rządzeni”. Władze 
i społeczeństwo Gdańska od średniowiecza do współczesności. 
Są to materiały z dwóch sesji, które organizowaliśmy wspólnie 
z Muzeum Historycznym Miasta Gdańska pod patronatem pana 
prezydenta.  
I drugi komunikat przystępujemy od stycznia już w sposób formalny, 
podpisane są już wszystkie umowy z autorami, do przygotowywania, 
chyba jedynej w Polsce, takiego pocztu Radnych Gdańska od 1990 roku 
do czasów współczesnych, czyli do bieżącej kadencji. Chcielibyśmy 
pokazać, przedstawić radnych w takich poszerzonych biogramach  
łącznie z informacjami o dorobku zawodowym, twórczym wszystkich 
radnych i ich dalszej drodze oczywiście po zakończeniu służby 
publicznej w Radzie Miasta. Ta praca jest przewidziana na 2 lata i pod 
koniec kadencji Rady Miasta mamy nadzieję, że publikacja będzie 
gotowa i przekażemy ją zarówno państwu jak i społeczeństwu Gdańska 
i wszystkim zainteresowanym. I na koniec w tym klimacie tej pięknej 
kolędy gdańskiej w wykonaniu dzieci pragnę państwu bardzo serdecznie, 
w imieniu Stowarzyszenia Rajcy Gdańscy, życzyć pięknych, radosnych 
i spokojnych Świąt Bożego Narodzenia, wszelkiej pomyślności w Nowym 
Roku dla państwa, dla bliskich, dla wszystkich. Dziękuję serdecznie.     
 
Radny BOGDAN OLESZEK - Przewodniczący Rady Miasta Gdańska 
Dziękujemy. Również dla Rajców Gdańskich serdeczne życzenia 
świąteczno-noworoczne od Radnych Miasta Gdańska.      
 
Głos z sali nie do mikrofonu – niesłyszalny. 
 
Radny BOGDAN OLESZEK - Przewodniczący Rady Miasta Gdańska 
Proszę państwa wracamy już do komunikatów. Czy są może komunikaty 
Komisji? Nie widzę. Komunikaty prezydenta, bardzo proszę. Nie ma.   
 
 

PUNKT 3 
 

OŚWIADCZENIA KLUBOWE 
 
 
Radna ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Przewodnicząca Klubu PO  
Panie przewodniczący, wysoka rado, panie prezydencie, panowie 
prezydenci, pani skarbnik, pani sekretarz, drodzy mieszkańcy, drodzy 
Gdańszczanie dzisiaj jedna z najważniejszych sesji w roku, sesja 
podczas której będziemy uchwalać budżet miasta Gdańska na przyszły 
rok, na rok 2016, więc sesja, która tak naprawdę kształtuje program 
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działania dla nas, dla prezydenta, dla jego współpracowników 
na najbliższy rok. Dziś także w krąg radnych rajców gdańskich wstąpi 
nowy człowiek, za chwilę złoży ślubowanie Mariusz Andrzejczak, który 
zastąpi Małgorzatę Chmiel, osobę ściśle z tym budynkiem związaną, 
można by powiedzieć wręcz symboliczną, ale która od miesiąca, półtora 
właściwie reprezentuje interesy Gdańszczan, Gdańska przy Wiejskiej 
w Sejmie. Chciałam się jeszcze odnieść do jednego wydarzenia zanim 
o budżecie, które miało miejsce w zeszły weekend. Opinia publiczna 
zabrała głos. W niedzielę w samo południe na Placu Solidarności 
spotkały się różne środowiska, które cenią wolność, demokrację, 
spotkały się w miejscu symbolicznym, w miejscu gdzie tak naprawdę 
zaczęła się krwawa, męczeńska walka o wartości, na których dzisiaj jest 
zbudowana Rzeczpospolita, Rzeczpospolita, z której jestem dumna i jest 
dumnych wielu Gdańszczan, którzy także mimo niepogody i bardzo nie 
sprzyjających warunków atmosferycznych z rodzinami pojawili się na tym 
placu. Głos zabrał także Czesław Nowak szef Stowarzyszenia Godność, 
który wystąpił z listem otwartym apelując do władz miasta, 
do prezydenta, do radnych o to, żeby nie zgadzać się na tego typu 
manifestacje w tym miejscu. Otóż wydaje mi się, że to jest bardzo dobre 
miejsce, w którym można zabiegać o wartości, dla których wielu 
poświęcało życie i o takie wartości myślę, że będziemy zabiegać jeszcze 
nie jeden raz choćbym sobie tego nie życzyła. A przechodząc 
do budżetu, za chwilę pan prezydent Adamowicz zaprezentuje założenia 
dotyczące budżetu Gdańska na przyszły rok, my już mieliśmy okazję też 
się z nimi zapoznać podczas niemal dwumiesięcznej pracy w Komisjach. 
Myślę, że nikogo na tej sali nie zdziwi, że Klub Radnych Platformy 
Obywatelskiej zgłosuje za budżetem zaprezentowanym przez 
prezydenta Adamowicza, ale pozwólcie państwo, że uzasadnię to nasze 
stanowisko w kilku słowach. Budżet miasta został przygotowany 
w oparciu o przewidywane wykonanie roku 2015 oraz założenia 
makroekonomiczne. Zakładany wzrost gospodarczy oraz niski poziom 
bezrobocia w Gdańsku wynikający z zapewnienia miejsc na rynku pracy 
terminują wpływy z podatków do budżetu, choć planowane dochody 
są niższe od tych z mijającego roku przede wszystkim z powodu 
zakończonej perspektywy unijnej. Dochody miasta Gdańska 
zaplanowane są na poziomie 2.430.000.000 zł, to jest na poziomie 
realnym do wykonania. Udziały w podatkach dochodowych wzrastają 
o ponad 5%; 5,6% co stanowi 36.000.000 zł. Zakłada się, że dochody 
nie pokryją w całości planowanych wydatków, które są planowane na 
poziomie 2.453.000.000 zł i planowany deficyt wyniesie niemal 
23.000.000 zł. Wydatki majątkowe mają wynieść 456.000.000 zł i nadal 
pomimo zakończonej perspektywy unijnej stanowią wysoki udział 
w wydatkach ogółem, jest to niemal 19%. Będziemy dokańczać 
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rozpoczęte inwestycje przede wszystkim Trasę Słowackiego, 
termomodernizację w szkołach, basen przy szkole na Osowej, ale także 
rozpoczynamy wiele nowych inwestycji, budowę przedszkoli, których 
w najbliższych latach otworzymy 10, przygotowujemy się także do długo 
wyczekiwanej budowy mostu w Sobieszewie. Także międzynarodowa 
agencja ratingowa Fitch po raz kolejny bardzo pozytywnie oceniła pracę 
władz miasta, presje na wydatki majątkowe, racjonalizację wydatków 
bieżących a także umiejętne zarządzanie finansami poprzez 
podniesienie naszej oceny z zeszłego roku BB plus do A minus w tym 
roku. Gdańsk stoi przed kolejną szansą realizacji planu rozwoju miasta 
także przy udziale środków z Unii Europejskiej i będziemy starali się 
tą szansę wykorzystać. Świadczy o tym także przedłożona 
do uchwalenia na dzisiejszej sesji Wieloletnia Prognoza Finansowa 
miasta na lata 2016 – 2045. Wskazuje ona, że Gdańsk ma potencjał na 
zapewnienie wkładu własnego dla przyszłych projektów choć potencjał 
ten jest coraz mniejszy. Jest to konsekwencją zapowiadanych przez 
nowy rząd zmian, które będą miały poważne skutki także dla naszego 
miasta. I tak podniesienie kwoty wolnej od podatku rocznie to ubytek 
około 120.000.000 zł, a co za tym idzie mniejszy kapitał na inwestycje. 
W perspektywie unijnej do 2020 roku oznacza to spadek o minus niemal 
700.000.000. Przeciętnie każda gdańska złotówka, każda złotówka 
gdańskiego podatnika przyciąga jedna złotówkę z Unii Europejskiej, 
dzisiaj ta perspektywa wygląda o wiele gorzej. Nie znamy jeszcze wielu 
szczegółów zapowiadanych zmian, które wprowadza nowy rząd ale 
wiemy, że szykują się zmiany związane z edukacją a wydatki 
na edukację to niemal 1/3 całego budżetu miasta Gdańska, ale 
konsekwencje tych zapowiadanych już dzisiaj szacujemy na mniej więcej 
14.000.000 zł rocznie. Chciałabym powiedzieć o jeszcze jednej rzeczy, 
chociaż chyba to bardziej apel na ręce przewodniczącego Klub Prawa 
i Sprawiedliwości Grzegorza Strzelczyka. Chciałam powiedzieć, 
że cieszę się, że na tej sali, a nie jest już pan radny Milewski, 
bo chciałam właśnie powiedzieć do pana i do pana Piotra Czauderny, 
cieszę się, że są, że mamy dwóch przedstawicieli w Narodowej Radzie 
Rozwoju, która działa przy prezydencie RP, przy prezydencie Dudzie. 
Jak czytamy na stornie internetowej prezydenta zadaniem Narodowej 
Rady Rozwoju jest stworzenie płaszczyzny dla debaty programowej 
na temat rozwoju Polski i wypracowanie stanowisk wykraczających poza 
horyzont bieżącej polityki. Zadaniem Rady jest formułowanie celów 
strategicznych oraz metod ich osiągania przez analizowanie sytuacji 
w kluczowych dziedzinach funkcjonowania państwa, definiowanie 
wyzwań i wskazywanie zagrożeń w perspektywie przyszłości Polski. 
Wierzę, że pan i pan Czauderna, którego dzisiaj nie ma z nami będziecie 
także umieli skutecznie reprezentować interesy samorządu gdańskiego 
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w tym ciele, które jak rozumiem ma wypracowywać strategie dla 
naszego kraju. Kończąc Klub Radnych Platformy Obywatelskiej 
zagłosuje za przedstawionym projektem budżetu na rok 2016, 
bo zależny nam na rozwoju miasta a ten przedstawiony za chwilę przez 
prezydenta jest jego gwarancją. Dziękuję bardzo.  
 
Radny GRZEGORZ STRZELCZYK – Przewodniczący Klubu PIS 
Panie przewodniczący, panie prezydencie, wysoka rado chciałbym 
na wstępie przywitać naszego nowego kolegę, który będzie razem 
wspólnie z nami procedował różne uchwały, różne sprawy, które będą, 
mam nadzieję, przynosiły korzyści mieszkańcom naszego miasta 
mieszkańcom Gdańska. Chciałem też odnieść się do kilku spraw 
z ostatniego tygodnia, przypomnę, że grudzień jest dość szczególnym 
miesiącem dla mieszkańców Gdańska i dlatego co tu się działo 
w ostatnich 45 latach. Moja przedmówczyni wywołała list otwarty 
do pana prezydenta skierowany przez Stowarzyszenie Godność 
podpisany przez Stanisława Fudakowskiego, Andrzeja Osipowa, 
Czesława Nowaka. Myślę, że państwo wszyscy mieli okazję zapoznać 
się z tym listem, więc nie będę go tutaj szeroko cytował. Nikt nie podnosi 
zastrzeżeń i nie kwestionuje tego, że wszyscy mają prawo 
do demonstracji, natomiast 13 grudnia robić manifestację pod trzema 
krzyżami w miejscu gdzie został pacyfikowany strajk 13 grudnia 1981 
roku w Gdańsku jak również na Placu, na którym trzy krzyże 
upamiętniają ofiary masakry roku 1970 w dniu trzynastego jest chyba nie 
najlepszym pomysłem, zwłaszcza, że przedstawiciele rodzin ofiar chciały 
w tym dniu złożyć wiązanki kwiatów i uczcić ten dzień i to zostało 
im w sposób, no nie elegancki co najmniej uniemożliwione poprzez 
jakieś tam przepychanki i różne wyzwiska, które padały pod ich 
adresem. Ja myślę, że tego dnia oczywiście każdy może protestować, 
każdy może walczyć o demokrację. W Gdańsku jest wiele miejsc, 
w których można w ten sposób protestować, chociażby Targ Węglowy, 
Targ Rybny czy też okolice pomnika przy Podwalu Staromiejskim 
vis a vis Szkół Łączności to byłoby dobre miejsce dla obrońców 
i bojowników o wolność i demokrację. I w związku z tym to jest dość 
smutna refleksja zwłaszcza, że lokalny dodatek do ogólnopolskiego 
dziennika skomentował to w ten sposób, że właśnie tą tragedię Stoczni 
Gdańskiej roku 1970, roku 1981 czczono w radosnej i wesołej 
atmosferze, także gratuluję wszystkim protestantom nastroju w jakim 
uczestniczyli w tak szczególnym dniu jakim jest dzień 13 grudnia. 
Odnosząc się do mojej koleżanki to Platforma Obywatelska jest 
specjalistą do omawiania projektów nieistniejących. Koleżanka wyraziła 
wątpliwość i zastrzeżenie do potencjalnych projektów rządu, które będą 
wprowadzane w najbliższym czasie tylko problem polega na tym, że nic 
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nie wiemy o tym jakie te projekty będą i jak się przełożą na sytuację 
finansową miasta Gdańska. Co do budżetu odniosę się w wystąpieniu 
w punkcie przewidzianym na omawianie budżetu miasta Gdańska na rok 
2016 bardziej szczegółowo a dzisiaj proszę państwa jest znowu 
szczególny dzień jeżeli chodzi o wydarzenia Gdańskie. 17 grudnia 1981 
roku został zastrzelony młody chłopak tutaj nieopodal naszej Rady 
Miasta Gdańska Antoni Browarczyk, więc jeżeli państwo zechcieliby się 
pochylić i zdobyć się na chwilę refleksji to miałbym prośbę panie 
przewodniczący żebyśmy minutą ciszy uczcili śmierć Antka 
Browarczyka. Dziękuję.  
 
Radny BOGDAN OLESZEK - Przewodniczący Rady Miasta Gdańska 
Dziękuję bardzo. Proponuje uczcić, proszę o powstanie. 
 
Minuta ciszy.  
 
PAWEŁ ADAMOWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 
Chciałem dwa zdania przysłowiowe na temat demonstracji, pomnika, 
Placu Solidarności. Po pierwsze przypominam, ja dwukrotnie odmówiłem 
wydania pozwolenia na demonstracje, które radyklanie kłóciły się 
z ideowym charakterem tego miejsca. Po pierwsze jakieś 8 lat temu  
miała tam się rozpocząć czy kończyć Parada równości, bez względu 
na to jaki mamy tutaj stosunek uznałem, że to byłoby nie do końca 
dobre, zresztą sami organizatorzy zmienili trasę na Długi Targ. I ostatnio 
przekonywałem radykalnie prawicową młodzież narodową, tak się 
określają, cokolwiek to znaczy dzisiaj, przy organizacji demonstracji 
przeciwko uchodźcom, przyjmowaniu uchodźców, itd., itd. Sądzę, 
że to też bardzo złe miejsce zważywszy na całą naukę Solidarności Jana 
Pawła II, tego typu slogany „precz z imigrantami” itd. kompletnie nie 
mieszczą się ani w kanonie chrześcijańskim ani nauki Jana Pawła II. 
Na szczęście młodzież narodowa się przekonała, zmieniła miejsce. 
Natomiast pamiętajmy i tutaj bym przestrzegał przed filozofią Kalego, 
która trochę z tego oświadczenia mojego kolegi Czesława Nowaka 
przedziera, a mianowicie jeżeli pod pomnikiem poległych stoczniowców 
na Placu Solidarności odbywają się mitingi polityczne, padają bardzo 
mocne słowa polityczne dotyczące bieżącej sytuacji w kraju i padały rok 
temu, dwa lata temu, trzy lata temu, pięć i nikomu to nie przeszkadzało, 
to teraz kiedy zebrało się kilka tysięcy mieszkańców Gdańska, Sopotu 
i Gdyni, mimo ulewnego deszczu, to komuś przeszkadza. Moim zdaniem 
to już jest przesada. Ja odpowiem oczywiście na list Czesława Nowaka, 
bo trzeba na listy odpowiadać, natomiast wszystkich nas przeciwko temu 
przestrzegał, byłem na tej demonstracji ze swoją córką, żoną i matką. 
Atmosfera rzeczywiście była radosna, nie była agresywna, była 
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sympatyczna po prostu i tego bym życzył, żeby wszystkie demonstracje 
w Polsce były w takim tonie, właśnie radosnym, bo z kolei sam 
wielokrotnie byłem wygwizdywany przez tych, którzy na przykład 
próbowali tę demonstrację legalną zagłuszyć w niedzielę, widziałem 
nawet pani radna nasza Kołakowska w tym bardzo aktywnie brała udział. 
Ja natomiast nigdy nie chodziłem na demonstrację PIS-u czy innych 
organizacji radykalnie prawicowych, aby im przeszkadzać 
w demonstrowaniu bo po prostu mają do tego święte konstytucyjne 
prawo i też bym prosił, aby ci którzy będą zwoływać demonstracje 
z kolei, które są w treści może nie przychylne obozowi rządzącemu 
dzisiaj w Polsce, też nie zagłuszali po prostu na zasadzie pewnej 
symetrii, bo to chodzi po prostu o kulturę wzajemnego szacunku i tyle. 
Natomiast zgadzam się z panem Czesławem Nowakiem co potwierdzam 
w tym słowie wstępnym, że pewnego typu wydarzenia, które w rażący 
sposób kłócą się z szeroką interpretacją ideową tego pomnika i miejsca 
trzeba starać się perswadować organizatorom, by się tam nie odbywały, 
bo nie jest to miejsce na pewno na każde demonstracje aczkolwiek 
wiemy wszyscy, że z punktu widzenia prawa, które jest w Polsce bardzo 
liberalne, i chyba dobrze, na pewno dobrze, i to miejsce też może być 
miejscem różnych spotkań i dyskusji. No i już na koniec pamiętajcie, 
że miasto Gdańsk, ja osobiście dla Stowarzyszenia Godność zrobiliśmy 
tak wiele i jeszcze więcej, i o czym Czesław Nowak powinien pamiętać 
włącznie z ostatnią inicjatywą postawienia pomnika Anny 
Walentynowicz, gdzie gdybyśmy chcieli być na gruncie prawa bez 
złośliwości to tego pomnika nie można by go odsłonić w tym czasie kiedy 
został odsłonięty ale właśnie z uwagi na Annę Walentynowicz, jej zasługi 
cały charakter przymknęliśmy oko na przepisy prawa co z drugiej strony 
trzeba powiedzieć nie jest do końca chwalebne a już sprawa z kolei jak 
wiemy pomnika, gdzie Stowarzyszenie Godność nie było inicjatorem 
myślę o pomniku INKI na Oruni to jak już wiecie to już w ogóle prawo 
zostało odłożone na bok, staliśmy się trochę przedmiotem szantażu 
moralnego, co też jest złe, niedobre, tak już mówiąc na przyszłość. 
Dlatego apeluję do Komisji, żeby sprawę stawiania pomników 
uregulować. Dziękuję bardzo.  
 
 

PUNKT 4 
 
 

  ŚLUBOWANIE PANA MARIUSZA ANDRZEJCZAKA 
- RADNEGO RADY MIASTA GDAŃSKA 
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Radny BOGDAN OLESZEK - Przewodniczący Rady Miasta Gdańska 
Dziękuję bardzo. Proszę państwa bardzo poproszę teraz panią radną 
Beatę Jankowiak, jako najmłodszą radną i pana radnego Mariusza 
Andrzejczaka o złożenie ślubowania.  
Postanowienie nr 74/2015 Komisarza Wyborczego w Gdańsku z dnia  
7 grudnia 2015 r. w sprawie wstąpienia kandydata na radnego w skład 
Rady Miasta Gdańska, stanowi załącznik nr 2 do niniejszego protokołu. 
 
Radna BEATA JANKOWIAK 
Wierny Konstytucji i prawu Rzeczypospolitej Polskiej, ślubuję uroczyście 
obowiązki radnego sprawować godnie, rzetelnie i uczciwie, mając 
na względzie dobro Miasta Gdańska i jego mieszkańców.” Można dodać 
zdanie: „Tak mi dopomóż Bóg”. 
 
Radny MARIUSZ ANDRZEJCZAK 
Ślubuję. Tak mi dopomóż Bóg.  
 
 

PUNKT 4 A 
 
 

UCHWAŁA ZMIENIAJĄCA UCHWAŁĘ W SPRAWIE 
POWOŁANIA SKŁADÓW OSOBOWYCH  

KOMISJI REWIZYJNEJ I STAŁYCH KOMISJI  
RADY MIASTA GDAŃSKA - DRUK 549 

 
 
Radna ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Przewodnicząca Klubu PO  
Przedstawiła projekt uchwały druk 549 zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję bardzo. Nie ma głosów w dyskusji. Druk 549. Kto z pań i panów 
radnych jest za przyjęciem? 
 

za    -      28 
      przeciw    -        0 
      wstrzymało się   -        2 
       
               Rada Miasta Gdańska 

    w głosowaniu p r z y j ę ł a    
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Uchwałę Nr XVII/500/15 
 

zmieniająca uchwałę w sprawie powołania  
składów osobowych Komisji Rewizyjnej  
i stałych Komisji Rady Miasta Gdańska 

 

z dnia 17 grudnia 2015r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 3 do niniejszego protokołu.  
 

 
PUNKT 5 

 
 

WYSTĄPIENIE PREZYDENTA MIASTA GDAŃSKA 
PAWŁA ADAMOWICZA 

 
 
W nadchodzącym roku czeka nas wiele trudnych wyzwań i wiele 
niewiadomych. Musimy stawić im czoła. Musimy im sprostać.  
Przedstawię Państwu kierunki działań bieżących i inwestycyjnych miasta 
w 2016 roku oraz potencjał dochodowy Gdańska, skorelowany 
z poziomem wydatków majątkowych w perspektywie do 2022r. 
Wkroczyliśmy w nową perspektywę unijną i przygotowujemy nowe 
projekty inwestycyjne. Powodzenie ich realizacji zależy nie tylko 
od naszej – dużej dotychczas – zdolności pozyskiwania pieniędzy z Unii 
Europejskiej, ale także od uwarunkowań zewnętrznych. 
Zapowiadane przez obecny rząd nowe rozwiązania w zakresie polityki 
edukacyjnej, rodzinnej czy podniesienie kwoty wolnej od podatku PIT 
niewątpliwie wpłyną niekorzystnie na budżety samorządowe. Bowiem, 
o czym często mówiłem, bez reformy systemu dochodów jednostek 
samorządu terytorialnego nie można podejmować decyzji 
destabilizujących system finansów miast i gmin. Niepokojące jest jednak 
to, że w listopadowym expose premier Beaty Szydło nie można 
doszukać się chociaż jednego zdania dotyczącego spraw związanych 
z samorządem i finansami samorządów - mam nadzieję, że jest to 
jedynie przeoczenie doradców pani premier.   
 
Warto w tym miejscu powiedzieć, że w Gdańsku, w wyniku tych odgórnie 
podejmowanych decyzji dotyczących wyższej kwoty wolnej od podatku, 
tylko w latach 2017 – 2022 będzie łącznie, szacunkowo oczywiście, 
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o 780 mln zł mniej środków na inwestycje. To jest rocznie około 130 mln. 
Do tej pory nigdzie w dokumentach (ani też doniesieniach medialnych) 
nie znalazła się informacja dotycząca rekompensaty dla samorządów 
z tytułu utraconych dochodów. W tym miejscu chciałbym zaapelować 
do klubu Prawa i Sprawiedliwości o interwencję u pani premier Szydło, 
w Ministerstwie Finansów oraz w Pałacu Prezydenckim w obronie 
finansów nie tylko Gdańszczanek i Gdańszczan ale innych samorządów 
też. Apel ten w szczególności kieruję do naszego radnego, 
przedsiębiorcy, wiceprezesa Ruchu Społecznego im. Lecha 
Kaczyńskiego, byłego asystenta społecznego Ministra Macieja 
Łopińskiego – Pana Jerzego Milewskiego, który jest współtwórcą 
i członkiem Narodowej Rady Rozwoju. Prezydent Andrzej Duda w trakcie 
spotkania powołującego Radę powiedział, że gremium to ma przede 
wszystkim zajmować się przygotowaniami rozwiązań strategicznych 
i rozwojowych. Gdańsk dla rozwoju potrzebuje środków na co najmniej 
takim poziomie jak teraz, dlatego apeluję do pana radnego i całego 
Klubu PIS: zadbajmy o to wspólnie! 
 
Dla każdego jest jasne, że brak tak znaczącej kwoty musi i pogorszy 
wyniki operacyjne, co jest kluczowe z punktu widzenia obowiązujących 
limitów zadłużenia. W konsekwencji znacznie ograniczy nasze 
możliwości pozyskania dotacji z Unii Europejskiej. W pierwszej 
kolejności wpłynie to na wysokość limitu na realizację inwestycji 
w obecnym okresie finansowania unijnego, przewidzianego 
w procedowanej dzisiaj Wieloletniej Prognozie Finansowej. 
Doświadczenia z minionej perspektywy 2007–2013 wskazują, że każda 
zainwestowana z budżetu złotówka przyciąga kolejną złotówkę dotacji 
z Unii Europejskiej. Dlatego też, obniżenie poziomu inwestycji 
ze środków własnych miasta o 780 mln zł może skutkować rezygnacją 
z przedsięwzięć o wartości 1,5 mld zł. A to oznacza ograniczenie 
inwestycji w przygotowanym planie aż o 30 procent! 
 
Szanowni Państwo,  
zdajemy sobie wszyscy sprawę z tego, że sytuacja makroekonomiczna 
kraju wpływa na finanse miejskie. Uwidacznia się to przede wszystkim 
w transferze środków pieniężnych. Przykładowo, ostatnie decyzje 
związane z przekazaniem zadań z zakresu nieodpłatnej pomocy 
prawnej, skądinąd świetny pomysł, bardzo dobry pomysł, dla 
mieszkańców spowodowały w tegorocznym budżecie dodatkowe wydatki 
w wysokości ok. 280 tys. zł na przygotowanie infrastruktury lokalowej, 
informatycznej i wyposażenie stanowisk dla 18 punktów prawnych. 
Natomiast szacowany niedobór środków na 2016r. z budżetu państwa 
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tylko na obsługę tego zadania, to kwota 235 tys. zł. To jest jedno boisko 
przy szkole. Mieć albo nie mieć tego boiska.     
 
Również nowo projektowane zmiany w ustawie o systemie oświaty 
(projekt z 4 grudnia br.), zakładające m. in.: 

- wychowanie przedszkolne dzieci od 3-7 roku życia; 
- obowiązek szkolny od 7 roku życia; 
- możliwość pozostania dziecka 6-letniego w pierwszej klasie  

na wniosek rodziców,  
wywołają ujemne skutki finansowe w budżecie na przyszły rok 
i kolejnych latach.  
 
Obecnie trudno jest oszacować ich skalę, natomiast wiemy już ponad 
wszelką wątpliwość, że będziemy zobligowani do zwiększenia wydatków 
na wychowanie przedszkolne o około 4,5 mln zł od września do grudnia 
2016r., ponieważ nie są to zadania subwencjonowane przez polski rząd.  
Niezależnie od tego, jak uważamy czy obligatoryjnie mają dzieci chodzić 
w wieku 6 lat czy też nie przywracając anachroniczną zasadę 
od siódmego roku życia, rząd nie tylko wyszedł naprzeciw części opinii 
publicznej ale de facto robi sobie luksus w postaci tego, że my będziemy 
więcej wydawali pieniędzy na wychowanie przedszkolne. To się nazywa 
dekoncentracja czy decentralizacja kryzysu finansów publicznych na 
samorządy. Do tego dochodzą zapowiedzi likwidacji gimnazjów, które 
pociągną za sobą także dodatkowe, nieplanowane koszty. Przed nami 
zatem wiele wyzwań i niewiadomych. Dlatego na początku powiedziałem 
ta niepewność będzie nam towarzyszyć przez cały rok 2016 
z niewiadomymi skutkami na 2017, 2018 i kolejne lata.   
Należy w tym miejscu poruszyć kwestię obietnicy rządu dotyczącej 
500 zł na drugie i kolejne dziecko. Pod koniec listopada w wywiadzie dla 
portalusamorządowego.pl, Minister Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej 
Elżbieta Rafalska zapowiedziała, że rząd będzie konsultował się 
z samorządami w sprawie finansowania i organizacji zadania, które 
według licznych zapowiedzi ma zacząć funkcjonować od początku 2016 
roku. Mimo że mamy drugą połowę grudnia, nikt z nami nie rozmawiał, 
nie konsultował i nie informował jak zapowiadana reforma ma wyglądać 
dla jednostek samorządu terytorialnego. Jako, że będzie to zadanie 
zlecone samorządom chcę gorąco wierzyć, że za składane obietnice 
wyborcze nie będziemy musieli dokładać z budżetu miasta, który – jak 
już wcześniej mówiłem – ze względu na inne deklaracje polityczne może 
zostać mocno nadszarpnięty.  
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Wysoka Rado,  
kierunki polityki społeczno-gospodarczej przewidziane do realizacji 
w 2016 r. przedstawiłem państwu wraz z projektem budżetu.  
Działania zgrupowane w dziewięciu obszarach, m. in. edukacji, integracji 
społecznej, kultury, innowacyjności, infrastruktury i przestrzeni publicznej 
zostały powiązane z Programami Operacyjnymi, przygotowanymi 
do Strategii Rozwoju Miasta Gdańska do 2030 roku. Planowane 
działania w tych obszarach ukierunkowane zostały przede wszystkim, 
na poprawę jakości życia mieszkańców Gdańska. Obraz dopełniła seria 
kilkunastu spotkań w ramach konsultacji inwestycji do roku 2020 oraz 
ponad 6 tysięcy ankiet, w których mieszkańcy wskazali nam priorytety na 
najbliższe lata.  
Przyjęte założenia do projektu budżetu bazują na oficjalnych 
wskaźnikach makroekonomicznych: 

- wzrost PKB w ujęciu realnym  - 3,8 % 
- średnioroczna inflacja    - 1,7 % 
- realny wzrost wynagrodzeń w gospodarce narodowej 

- 3,6 %. 
Realność tych założeń zależeć będzie od sytuacji gospodarczej 
w Polsce oraz kształtowania się koniunktury gospodarczej w Unii 
Europejskiej. Gospodarka lokalna, w szczególności sektor usług jest 
dobrze rozwinięty w naszym mieście. Liczba zarejestrowanych 
w Gdańsku podmiotów gospodarczych na koniec 2014r. wyniosła 71.093 
firmy, natomiast w pierwszym półroczu 2015r. już 72.368 firm. Biorąc 
pod uwagę prognozowany wzrost gospodarczy i planowane inwestycje 
w nowej perspektywie, zapotrzebowanie na pracowników na pewno 
wzrośnie. Stopa bezrobocia w Gdańsku na koniec roku 2016 szacowana 
jest na 4%, przy zakładanej w kraju 9,8 %. Przeciętne wynagrodzenie 
brutto za pierwsze półrocze 2015r. wyniosło 5.095,35 zł, przy 
prognozowanym w kraju na 2016r. – 4.055 zł. 
 
Dochody miasta planujemy na poziomie 2.431 mln zł, a wydatki 
w wysokości 2.453 mln zł. Zakładany deficyt wyniesie 22,7 mln zł 
i dotyczy części inwestycyjnej budżetu, a sfinansowany zostanie 
z kredytu w Europejskim  Banku Inwestycyjnym. 

Głównymi źródłami dochodów są: 
– udziały w podatkach państwowych (PIT, CIT, PCC, spadki 
i darowizny)   – 32,5%, tj. 791 mln zł, 
– podatki i opłaty lokalne – 21%, tj. 513,8 mln zł, w tym 
podatek od nieruchomości 364,9 mln zł, 
– dochody z mienia komunalnego – 7%, tj. 171,4 mln zł, w tym 
ze sprzedaży i przekształcenia prawa użytkowania – 36 mln zł, 
a użytkowania wieczystego – 37,2 mln zł, 
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– subwencje i dotacje z budżetu państwa - 25,6 %, tj. 621,4 mln, 
w tym na zadania zlecone – 113,7 mln zł, 
– dotacje z UE   – 5,3 %, tj. 128,1 mln, 
– pozostałe dochody  – 8,4 %, tj. 204,9 mln zł. 
 

Planowany spadek dochodów ogółem o 10,3 % w stosunku do roku 
2015 związany jest z końcowym rozliczeniem dotacji z Unii Europejskiej  
z minionej perspektywy. 

 
Wysoka Rado, 
wydatki majątkowe nadal mają znaczący udział w budżecie miasta 
Gdańska – 18,62 %.  Przypomnę, że w latach minionych wynosiły one 
kolejno: 

- w 2015 r. – 27,01 % 
- w 2014 r. – 29,04 % 
- w 2013 r. – 30,5 % 
- w 2012 r. – 39,7 % 
  

Ich planowany poziom to 456,8 mln zł, w tym 55,6 mln stanowią 
przedsięwzięcia obejmujące nową perspektywę unijną. W przyszłym 
roku na poszczególne projekty przeznaczymy kwoty: 

  

 drogi i transport  214,2 mln zł 

 Trasa Słowackiego  108,1 mln 

 Budowa mostu zwodzonego na Wyspę Sobieszewską     
17,0 mln  

 budowa linii tramwajowej przy ul. Nowa Bulońska   15,0 mln 

 modernizacja chodników – edycja 2016   13,0 mln 

 modernizacja nawierzchni dróg        13,0 mln 

 budowa i przebudowa dróg lokalnych w różnych dzielnicach    
10,6 mln  

 

 edukacja i sport 75,9 mln zł 

 modernizacje w obiektach oświatowych   20,2 mln 

 budowa przedszkoli modułowych  11,5 mln 

 budowa Centrum Sportu Młodzieżowego  GOKF 9,5 mln 

 budowa krytych pływalni w Osowej i na Stogach – łącznie 
11,5 mln  

 modernizacja HSW Olivia  5,5 mln 

 ochrona przeciwpowodziowa  12,7 mln zł 
- w tym Gdański Program Przeciwpowodziowy  11,6 mln 

 



22 

 

 rewaloryzacja przestrzeni i zieleni 7,9 mln zł 
- w tym rewaloryzacja zabytków sztuki ogrodowej 

w Parku Oruńskim oraz w zagospodarowanie terenów 
zieleni w Jarze Wilanowskim   6,3 mln 

 

 turystyka wodna i rekreacja  3,2 mln zł 

 budowa 40 placów rekreacyjnych dla dzieci i młodzieży 
w różnych dzielnicach Miasta    0,5 mln 

 budowa 17 nowych boisk wielofunkcyjnych- w tym 7 
w ramach Budżetu Obywatelskiego 2016. Boiska powstaną 
między innymi przy: Gimnazjum nr 8 na Dolnym Mieście, SP 
23 w Oliwie, SP 22 w Letnicy czy też SP 40 na Oruni.  

 
W przyszłym roku spółki miejskie planują przeznaczyć 214,2 mln zł na 
inwestycje. I tak: 

- GIWK - 74,6 mln zł – Gdański Projekt Wodociągowy I i II 
oraz modernizacja infrastruktury wodno-ściekowej 

- ZKM  - 61 mln zł – kontynuacja modernizacji zajezdni 
tramwajowej Gdańsk Wrzeszcz, składów tramwajowych i zakup taboru 
autobusowego 

- TBS Motława, GTBS, GIS - 36 mln zł – budowa budynków 
mieszkalnych ze 186 lokalami mieszkaniowymi do oddania w 2016r. oraz 
154 lokalami w 2017 r. 

- Zakład Utylizacyjny Sp. z o.o. - 12,5 mln zł – nakłady 
odtworzeniowe związane z gospodarką odpadami 

- GARG Sp. z o.o. - 18,1 mln zł – budowa platformy na 
potrzeby parkingu buforowego, stacji paliw PCL i centrum 
administracyjno-usługowego KOGA, na terenie PCL, wraz z budową 
wewnętrznego układu drogowego. 

 
Wydatki bieżące będą wyższe o 1,8 %, tj. 34,5 mln zł. Więcej, bo o 6 mln 
zł zwiększamy pulę na remonty. W 2016 r. wyniosą 39,8 mln zł. Jest 
to także inwestycja w majątek infrastrukturalny Miasta.  
Największa dziedzina – oświata, wymaga znaczącego dofinansowania 
z racji, m. in. zmian w systemie edukacyjnym (np. obowiązek 
zapewnienia miejsc w przedszkolach) – 327,2 mln zł, tj. 43,2 % 
planowanej przez Ministerstwo Edukacji subwencji. Ponadto, pracownicy 
sfery budżetowej – 6.570 osób, z wyłączeniem nauczycieli objętych 
systemem Karty Nauczyciela, zanotują wzrost wynagrodzeń średnio 
o 4%, co w budżecie da łącznie 14,3 mln zł. 
Komunikacja miejska, mimo że wpływy z biletów w połowie sfinansują 
koszty jej funkcjonowania, wygeneruje dla miasta wydatek w wysokości 
110,4 mln zł. 



23 

 

Jak wspomniałem, dotacje celowe na zadania zlecone przez rząd nie 
zapewniają właściwej ich realizacji. Planujemy więc dopłaty w wysokości 
11,7 mln zł, m. in. do opieki społecznej (ośrodki wsparcia, świadczenia 
rodzinne) oraz do wynagrodzeń pracowników administracji, realizujących 
te zadania.  
 
Podsumowując, na działalność operacyjną Miasta przewidziano 1.996,7 
mln zł, i tak:  

- na oświatę i wychowanie 756,6 mln zł, tj. 37,9 % 
- transport i drogi    365,8 mln zł, tj. 17,9 % 
- politykę i opiekę społeczną  233,4 mln zł, tj. 11,7 % 
- gospodarkę komunalną  162,9 mln zł, tj. 8,1 % 
- administrację   146 mln zł, tj. 7,3 % 
- kulturę i jednostki kultury   75 mln zł, tj. 3,8 % 
- sport        25,6 mln zł, tj. 1,3 % 

 
Wysoka Rado, 
w latach 2010-2015 pozyskaliśmy 2,6 mld zł dotacji na inwestycje, 
co w przeliczeniu na mieszkańca daje kwotę 5.600 zł na każdego z nas. 
Jednakże w roku 2016 i w latach przyszłych, aż do 2023r., nie 
zaplanowano dotacji z Unii na nową perspektywę z uwagi na fakt, 
że projekty nie uzyskały jeszcze promesy dotacyjnej. Dlatego tych kwot 
nie ujęliśmy w prognozie.  
W oparciu o potencjał dochodowy Miasta, przewidziano natomiast 
w latach 2016 - 2023 pule środków na wydatki majątkowe, jako nasz 
wkład, w wysokości 3.134,5 mln zł. Dzięki temu możliwe będzie 
uzyskanie dotacji unijnej na poziomie 2.070 mln zł, co łącznie da kwotę 
ponad 5 mld zł na inwestycje. Obecnie trwają wytężone prace nad 
pozyskaniem tych środków. 
W znowelizowanej Wieloletniej Prognozie Finansowej, dzisiaj 
procedowanej, zarezerwowaliśmy na przedsięwzięcia kontynuowane, 
jest ich 25,  kwotę 667,2 mln zł, a na projekty nowe, uwzgledniające 
nową perspektywę unijną 228,1 mln zł. Środki niezaangażowane, 
to kwota 2.239,2 mln zł. 

 
Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, 
celem strategicznym długofalowej polityki miasta jest utrzymanie 
poziomu zadłużenia i deficytu na bezpiecznym poziomie. Wydatki 
bieżące – operacyjne, nie mogą wzrastać w tempie wyprzedzającym 
wzrost dochodów bieżących.  
Jesteśmy zdecydowani wprowadzić w latach 2016-2017 nowe 
rozwiązania, takie jak centralizację obsługi finansowo-księgowej 
jednostek miasta, a także zaproponować Państwu nowe podejście do 
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zarządzania infrastrukturą miejską. Wszystko po to, by dalej 
racjonalizować wydatki bieżące. 
Nie chcąc jedynie krytykować i żądać od obecnych decydentów, 
chciałbym zapowiedzieć, że wspólnie z Prezydentami należącymi do Unii 
Metropolii Polskich (12 największych miast w naszym kraju) aktywnie 
włączymy się w każdy dialog i we wszystkie propozycje, które zostaną 
przedstawione przez nowy rząd. Z dniem 1 stycznia 2016 roku Unia 
Metropolii Polskich przejmuje przewodnictwo w Komisji Wspólnej Rządu 
i Samorządu, ustawowego forum wypracowania wspólnego stanowiska 
rządu i samorządu terytorialnego. Naszym przedstawicielem 
i współprzewodniczącym tej Komisji zostanie prezydent Lublina. 
Ja przypomnę, że Komisja Wspólna Rządu i Samorządu to ustawowo 
przewidziana opisane Forum wypracowywania wspólnego stanowiska 
między rządem a jednostkami samorządu terytorialnego. 
Mam nadzieję, że będzie to miejsce w którym wszystkie strony będą 
miały realną możliwość rozmowy oraz wpływania na sprawy i decyzje 
dotyczące bezpośrednio jednostek samorządu terytorialnego.  
Jednocześnie deklarujemy chęć brania aktywnego udziału w pracach 
komisji i podkomisji sejmowych i senackich.  
 
Moim, naszym celem i obowiązkiem jest zadbanie o finanse 
mieszkańców Gdańska oraz o to żeby w kolejnej perspektywie 
finansowej Unii Europejskiej codzienne życie każdego z nas było na 
jeszcze wyższym poziomie i dawało co najmniej tyle satysfakcji jak 
pokazały ostatnie badania, w których okazało się że mieszkańcy 
Gdańska tuż za sąsiadami z Gdyni są najszczęśliwszymi ludźmi w kraju. 
Zachęcam do tego, żeby podtrzymać to uczucie.   
 
Szanowni Państwo, 
jest pozytywna opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku 
z 4 grudnia 2015r., są pozytywne opinie komisji branżowych Rady 
Miasta Gdańska o projekcie budżetu 2016 i Wieloletniej Prognozy 
Finansowej do 2045 roku. Przekazałem Komisji Strategii i Budżetu oraz 
państwu radnym stanowisko do wniosków zgłoszonych do projektu 
budżetu. Te wnioski, które nie uzyskały źródła finansowania będą 
przedmiotem dalszych analiz i w miarę możliwości wprowadzone będą 
do realizacji.  
 
Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, 
Proszę o uchwalenie Wieloletniej Prognozy Finansowej i budżetu 
na 2016 rok.  
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Prezentacja do wystąpienia Prezydenta stanowi załącznik nr 4 
do niniejszego protokołu.  
 
 

PUNKT 6 
 
 

UCHWAŁA W SPRAWIE PRZYJĘCIA  
WIELOLETNIEJ PROGNOZY FINANSOWEJ  

GMINY MIASTA GDAŃSKA  
– DRUK 490 Z AUTOPOPRAWKĄ 

 
 
TERESA BLACHARSKA – Skarbnik Miasta Gdańska 
Przedstawiła projekt uchwały druk 490 wraz z autopoprawką zgodnie 
z uzasadnieniem oraz opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej, która 
stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu. 
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję bardzo. Komisja Strategii i Budżetu opinia pozytywna, Komisja 
Polityki Gospodarczej i Morskiej opinia pozytywna, Komisja 
Zagospodarowania Przestrzennego opinia pozytywna, Komisja 
Samorządu i Ładu Publicznego opinia pozytywna, Komisja Edukacji 
opinia pozytywna, Komisja Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia opinia 
pozytywna, Komisja Kultury opinia pozytywna, Komisja Sportu opinia 
pozytywna, Komisja Zrównoważonego Rozwoju opinia pozytywna, 
Komisja Turystyki i Promocji opinia pozytywna. Nie widzę głosów 
w dyskusji. Przypominam przyjęcie Wieloletniej Prognozy Finansowej 
druk 490 z autopoprawką. Kto z pań i panów radnych jest za przyjęciem? 
 

za    -      20 
      przeciw    -        8 
      wstrzymało się   -        0 
       
               Rada Miasta Gdańska 

    w głosowaniu p r z y j ę ł a    
 
 

Uchwałę Nr XVII/501/15 
 

w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Miasta Gdańska 
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z dnia 17 grudnia 2015r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu.  
 
 
 

PUNKT 7 
 

UCHWAŁA W SPRAWIE UCHWALENIA  
BUDŻETU MIASTA GDAŃSKA NA 2016 ROK  

– DRUK 491 Z AUTOPOPRAWKĄ 
 
 
 
TERESA BLACHARSKA – Skarbnik Miasta Gdańska 
Przedstawiła projekt uchwały druk 491 wraz z autopoprawką zgodnie 
z uzasadnieniem oraz opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej, która 
stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu. 
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję bardzo. Komisja Strategii i Budżetu opinia pozytywna, Komisja 
Polityki Gospodarczej i Morskiej opinia pozytywna, Komisja 
Zagospodarowania Przestrzennego opinia pozytywna, Komisja 
Samorządu i Ładu Publicznego opinia pozytywna, Komisja Edukacji 
opinia pozytywna, Komisja Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia opinia 
pozytywna, Komisja Kultury opinia pozytywna, Komisja Sportu opinia 
pozytywna, Komisja Zrównoważonego Rozwoju opinia pozytywna, 
Komisja Turystyki i Promocji opinia pozytywna. Bardzo proszę teraz 
o Klubowe wystąpienia.   
 

Wystąpienia przedstawicieli Klubów Radnych 
 
 
Radny PIOTR BORAWSKI 
Panie przewodniczący, wysoka rado, panie prezydencie jak państwo 
doskonale śledzą sytuację polityczną w mieście, województwie, 
w naszym kraju kilka dni temu, kilkanaście właściwie dni temu odbyła się 
podobna sesja jak dzisiaj w mieście Gdańsku w Sejmiku Województwa 
i dosyć podobnie jak tutaj u nas wszedł pan marszałek zaprezentował 
projekt budżetu województwa na rok kolejny, następnie oczywiście 
skarbnik województwa miał okazję zabrać głos, przewodniczący Klubu 
Platformy, po czym wyszedł przedstawiciel Prawa i Sprawiedliwości pan 
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radny Jerzy Barzowski i zacytuję rozpoczął takim oto zdaniem: „Byłbym 
ostrożniejszy w planowaniu dochodów bo nastąpiła zmiana rządu”. I tak 
mówiąc szczerze piąty rok jestem radnym, od pięciu lat mam okazję 
przysłuchiwać się debacie dotyczącej budżetu miasta Gdańska, drugi rok 
jako przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu i za każdym razem 
rozmawialiśmy o tym, jakie będą dochody, jakie będą wydatki, jaki 
będzie deficyt, jakie mamy najważniejsze zadania, jak to wszystko jest 
skorelowane z Wieloletnią Prognozą Finansową ale mam wrażenie, 
że w tym roku tak nie będzie, w tym roku w zupełnie inny sposób będzie 
przebiegała dyskusja. Otóż ta dyskusja będzie przebiegała w takim 
kierunku czy w ogóle ta debata jest potrzebna, czy te założenia które 
dzisiaj prezydent przedstawia są w ogóle założeniami, które 
po zmianach ustawowych, które proponuje nowy rząd w ogóle będą 
miały jakąkolwiek rację bytu? Szanowni państwo założenia dotyczące 
nowych podatków są wyliczane na 130 mln zł każdego roku. 
W perspektywie Wieloletniej Prognozy Finansowej, w perspektywie 
naszych wydatków w ciągu najbliższej perspektywy unijnej to jest 750 
mln zł. Jeżeli dojdzie do tego, tak jak do tej pory dochodziło, bo nie wiem 
jak będzie w nowej sytuacji, że każda złotówka wydana przez 
Gdańszczanina, przez podatnika gdańskiego generuje kolejną złotówkę, 
to mówimy o 1,5 mld zł. Ja rozumiem, to są takie kwoty które możemy 
sobie tak rzucać 130 mln, 750 mln, 1,5 mld, to może przekażmy to tak 
na konkrety, tak? 1,5 mld droga z lotniska, droga Słowackiego, wszystkie 
etapy łącznie z tunelem, który będzie oddany za 3 miesiące, wszystkie 
etapy to jest 1,5 mld zł, tego w Gdańsku może nie być, podobnego 
projektu w Gdańsku może nie być z kolejnej perspektywy unijnej. Może 
inny przykład, we wrześniu w ostatnich miesiącach otworzyliśmy 
w jednym miesiącu, oczywiście jedna z nich to była inwestycja 
samorządu wojewódzkiego, ale środki są podobne, środki są wynikające 
także z podatników i ze środków unijnych Pomorska Kolej 
Metropolitalna, tramwaj na Morenę i wszystkie węzły dotyczące 
dojazdów do przystanku Pomorskiej Kolei Metropolitalnej. To jest nawet 
mniej niż 1,5 mld zł. Takich projektów może w Gdańsku nie być 
z powodu tej zmiany podatkowej, która może być. Oczywiście pan 
przewodniczący Strzelczyk mówi, że tego projektu nie ma jeszcze w tej 
chwili na stole i on nie leży. No oczywiście nie ma, zmiana została 
założona, obiecana w kampanii wyborczej, czy zostanie dotrzymana? 
Nie wiem, mam nadzieję, że zmiana obejmie także, o czym mówił pan 
prezydent Adamowicz, potrzebę dodania samorządom środków z innej 
puli, bo jeżeli tej zmiany nie będzie, to po prostu będziemy na takim 
poziomie o jakim przed chwilą powiedziałem. Można o budżecie 
powiedzieć bardzo wiele dobrego, jest to oczywiście budżet przejściowy, 
wszyscy doskonale o tym wiemy, że przygotowujemy się do absorpcji 
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środków z Unii Europejskiej, że wydajemy duże środki na projektowanie 
nowych zadań, ale chciałem też zwrócić uwagę, że to nie jest taka 
dyskusja oderwana, dopiero co zakończyliśmy dyskusję na temat 
nowych inwestycji, w której kilka tysięcy mieszkańców chciało wziąć 
udział, za chwilę w kolejnych punktach będziemy dyskutować 
o programach operacyjnych, o strategii miasta Gdańska, pani dyrektor 
będzie przedstawiać wyniki i uchwałę z tym związaną. To są także 
uchwały w których wiele tysięcy mieszkańców Gdańska na wielu 
spotkaniach chciało wziąć udział i powiedzieć czego chcą od samorządu, 
czego chcą od władz miasta, żeby zostało zrealizowane w kolejnych 
latach. Mam nadzieję, że naprawdę nie będzie psucia tego budżetu, nie 
będzie psucia Wieloletniej Prognozy Finansowej, nie będziemy spotykać 
się na Komisjach Strategii i Budżetu tak jak to spotykamy 
się w poprzednim roku po to, żeby dodawać zadania, po to żeby 
na początku roku odnowić zadania które wynikają z poprzedniego roku, 
po czym na przykład zmienić coś bo wywalczyliśmy jakieś środki. Mam 
nadzieję, że nie będziemy się na tych Komisjach spotykać po to żeby 
po prostu ciąć wydatki, żeby ciąć zadania bo do tego może w kolejnym 
roku dojść. Budżet jest bardzo dobry i bardzo chcielibyśmy, żeby 
do końca roku udało się go wykonać. Jeżeli się uda go wykonać 
będziemy gotowi do przyjęcia kolejnej porcji środków z Unii Europejskiej. 
Dług Gdańska spadnie poniżej miliarda złotych, będziemy przygotowani 
na to, żeby absorbować kolejne środki z Unii Europejskiej i wykonywać 
zadania do roku 2022. Mam nadzieję, że będziemy mieli taką okazję. 
Panie przewodniczący, wysoka rado, panie prezydencie Klub Platformy 
Obywatelskiej zagłosuje za przyjęciem budżetu miasta Gdańska  na rok 
2016. 
 
Brawa 
 
Radny GRZEGORZ STRZELCZYK – Przewodniczący Klubu PIS 
Panie przewodniczący, panie prezydencie, tak można powiedzieć mój 
przedmówca bardzo lakonicznie odnosił się do przedłożonego budżetu 
miasta Gdańska na rok 2016r. W wystąpieniu pana prezydenta jak 
i mojego szanownego kolegi Piotra dość powierzchownie traktowano 
budżet roku 2016. Ja tylko chciałbym w ramach uporządkowania 
tej dyskusji, bo ona bardzo ma wysoki poziom dyskusji politycznej 
o finansach chciałbym tylko przypomnieć pewne fakty. Jeżeli chodzi 
o finanse publiczne w 2007 roku Platforma Obywatelska odziedziczyła 
budżet po Prawie i Sprawiedliwości z zadłużeniem 430 miliardów 
złotych. Na koniec roku 2015 po 8 latach rządów Platformy 
Obywatelskiej ten dług publiczny będzie wynosił 1 bilion 300 miliardów 
złotych, to po pierwsze. Panie prezydencie pan tutaj wiele poświęcił 
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uwagi zamierzeniom i przedsięwzięciom, które rząd Prawa 
i Sprawiedliwości chce realizować w najbliższych latach. Przypomnę 
panu, że jutro dosłownie jutro 18 grudnia mija jeden, jeden miesiąc 
funkcjonowania tego rządu. Państwo rujnowaliście finanse publiczne 
przez lat 8. Do mojego kolegi Piotra, ja nie będę się odnosił 
do wystąpienia mojego kolegi w Sejmiku, bo to nie jest przedmiotem ani 
dzisiejszej naszej dyskusji ale tak z założenia makroekonomicznego 
może chciał powiedzieć tylko tyle, że więcej pieniędzy zostanie 
w kieszeniach obywateli, które będą mogli racjonalniej wydać 
niż za pośrednictwem kasy publicznej. Wszyscy państwo z Platformy 
Obywatelskiej w ostatnich dniach, tygodniach robicie fetysz z Trybunału 
Konstytucyjnego i z jego orzeczeń. Panie prezydencie przecież ten 
potencjalny ubytek wpływów z samorządów z tytułu podwyższenia kwoty 
wolnej od podatku między innymi bierze się z orzeczenia Trybunału 
Konstytucyjnego. Piotr też o tym mówił, że „o zgrozo Prawo 
i Sprawiedliwość chce realizować swój program chce realizować 
obietnice wyborcze”. Ja wiem państwo przez 8 lat próbowaliście 
wszystkich każdego roku przekonywać, że wasze obietnice nic nie 
znaczą. Tutaj sytuacja pod tym względem mam nadzieję, się zmieni bez 
ruiny finansów publicznych, którą żeście przeprowadzili. Jeżeli chodzi 
o ten kolejny budżet. Pan prezydent ubolewał poza tą kwotę wolną, która 
rzeczywiście jeżeli by nie została w żaden sposób skompensowana 
uszczupli wydatki budżetów samorządów, myślę, że jednak rząd na tyle 
racjonalnie podejdzie do tego, że to w jakiś sposób zostanie 
skompensowane i dzisiaj jest przedwcześnie jeszcze dyskutować jak 
to zostanie fizycznie wykonane. Ale drugi element, na który pan zwrócił 
uwagę w swoim wystąpieniu panie prezydencie to są darmowe porady 
prawne. Przecież to był sztandarowy pomysł i sztandarowy projekt 
przeprowadzony przez Platformę Obywatelską i ten ubytek z tytułu 
wykonania tego zadnia w samorządach to nie jest „zasługa Prawa 
i Sprawiedliwości”. Ten budżet, o którym my dzisiaj rozmawiamy 
najlepiej charakteryzuje spadek wydatków majątkowych z 27 do 18 
procent. Proszę państwa w tej prezentacji myślę, że nie przypadkiem 
prezydent używając słowa „perspektywa” zmienił daty. Pierwsza 
perspektywa unijna to była 2007 – 2013, druga jest 2014 – 2020. U pana 
prezydenta to było 10, 15, 16, 20. Przypomnę, że ówczesny komisarz 
Unii Europejskiej Janusz Lewandowski wziął udział w takim spocie 
promującym Platformę Obywatelską, w której to obiecywał 400 miliardów 
złotych na nową perspektywę unijną na finansowanie tychże zadań 
inwestycyjnych, przypomnę, że rok 2016 to jest mniej więcej środek tej 
perspektywy, trzeci rok funkcjonowania perspektywy, w której te 400 
miliardów miało wpłynąć do Polski na inwestycje. Potem pan komisarz 
komentował to, że to był jakiś idiotyczny spod i niekoniecznie 
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odzwierciedlał realną sytuację, dzisiaj możemy się przekonać, że te jego 
słowa nabierają nowego znaczenia. Jeżeli chodzi o budżet 
przedstawiony, bo ja się jednak będę odnosił do budżetu na rok 2016 
miasta Gdańska, we wszystkich dziedzinach występują spadki. Jeżeli 
chodzi o obsługę procesów inwestycyjnych to jest 26,2 %; przygotowanie 
inwestycji spadek aż o 93,5 %, w stosunku do WPF-u 45 %. Ciekawa 
rzecz na którą też zwróciliśmy uwagę to jest kwestia budżetu 
obywatelskiego. Ja zawsze podnosiłem, że budżet obywatelski powinien 
być nie kwestią uznaniową władz miasta Gdańska a czymś stałym 
co będzie zwiększało aktywność obywatelską mieszkańców i będzie 
zwiększało partycypację mieszkańców miasta w życiu naszego miasta. 
Wszyscy ubolewamy, że konsultacje czy to strategii czy teraz 
programów inwestycyjnych delikatnie mówiąc cieszyły się 
umiarkowanym zainteresowaniem mieszkańców i wszystkim nam zależy 
na tym, żeby ta partycypacja była większa a jednym z narzędzi, które 
zwiększają taką partycypację miał być budżet obywatelski. I tutaj martwi 
spadek aż o 42 % w tej pozycji. Także reasumując odnosząc się może 
mniej politycznie ale bardziej konkretnie do budżetu roku 2016 Klub 
Prawa i Sprawiedliwości tak zachowawczego budżetu nie będzie mógł 
poprzeć. Dziękuję.   
 
PAWEŁ ADAMOWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 
Ja tylko chciałem powiedzieć tak, jak rządziła Platforma krytykowałem 
w podobny sposób wszystkie te decyzje rządu, które przerzucały koszty 
rozmaitych zadań publicznych na samorządy bez dofinansowania, 
i macie tutaj ogromną listę. I teraz jeżeli ja waszemu rządowi wytykam 
dzisiaj prewencyjnie te rzeczy, to czynię to po to, żeby ostrzec, bo drogie 
panie i panowie, jeżeli ktoś chce być premierem, ktoś chce być 
ministrem to powinien wiedzieć, że jak proponuję A to musi wiedzieć 
jakie są tego konsekwencje i chcąc zamknąć usta prezydentom, 
burmistrzom, wójtom powinien od razu powiedzieć: tak będzie 
rekompensata, a ja przeczytałem wszystko co jest dostępne w kraju 
i żaden minister, żaden wasz polityk, poseł nie wiem nie zająknął się pół 
zdaniem, czy będą rekompensaty z tytułu podniesienia kwoty wolnej 
od podatku, bo oczywiście zgadzam się, że tą kwotę trzeba podnieść ale 
trzeba ją zrekompensować jednostkom samorządu terytorialnego. 
Dlaczego zrekompensować? Bo przecież my działamy na rzecz tych 
samych obywateli, im z jednej strony damy a z drugiej strony 
my zabierzemy, bo trzeba będzie podnieść ceny biletów, różnych usług 
komunalnych, rozumiecie, wejdziemy w taki bezsensowny ruch 
i oczywiście to jest jedna uwaga, a więc Grzegorz nie zarzucaj, 
ja zawsze byłem też nie lubiany w Platformie za to, że miałem za długi 
język i ostrzegałem ministrów, zwłaszcza ostatnio przy kwestii 
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przedszkolnej, przecież rozciągnięcie wychowania przedszkolnego jest 
genialnym cywilizacyjnym sukcesem Platformy, skądinąd Platforma nie 
umiała tego sprzedać, to jest inny temat, ale też nie zapewniła nam 
dostatecznych środków i o tym tu zebrani radni dobrze wiedzą, 
że i publicznie, i na klubie o tym mówiłem. Także ja dzisiaj szczerze bez 
żadnej ściemy proszę was, żebyście swoim kolegom otworzyli oczy, 
bo przecież wśród samorządowców też są PIS-owcy i oni będą mieli 
dokładnie ten sam problem jak my będziemy mieli, rozumiecie? Tutaj nie 
ma polityki Kalego, nie jesteśmy wyspami odizolowanymi, czyli 
ta decyzja bez rekompensaty dotknie wszystkich. I jeszcze jedna uwaga. 
Pamiętajcie rządowi PIS-u na pewno zależy, żeby pokazać, że absorbcja 
środków unijnych w nowej perspektywie nie będzie przebiegać gorzej niż 
jak to było za Platformy, to jest oczywiste. W związku z tym jeżeli nie 
dacie rekompensaty nam to my będziemy musieli ścinać inwestycje 
a samorząd jest głównym beneficjentem i bardzo dobrym beneficjentem 
środków unijnych, po prostu nie będziemy mieli z czego, nie tylko my 
wszystkie samorządy, bo to nie jest tak, że kolega Demski w Pelplinie, 
co prawda miasto nie tak ludne jak Gdańsk, ale dokładnie też 
go to będzie dotyczyć, bo on z PIT-u żyje tak jak my żyjemy. Także 
proszę potraktować te uwagi naprawdę nie jako polityczne tylko jako 
naprawdę jako samorządami samorządowcami poważną rozmowę. 
I tylko tyle. I tak to odbierajcie koledzy i koleżanki jako po prostu 
autentyczny apel, żeby na to zwrócić uwagę. Amen. Dziękuję.             
 
Radny JAROMIR FALANDYSZ 
Ja już mam pytanie o pewien konkret w budżecie, mianowicie 
w przyszłym roku zwiększamy o prawie 3 miliony wydatki na Straż 
Miejską a redukujemy przy tym wydatki na patrole Policji i Straży 
Granicznej o prawie 20 %. Ja się zastanawiam, czy naprawdę warto 
marnować pieniądze na Straż Miejską niż przeznaczać je na dużo 
skuteczniejsze formy utrzymania porządku i bezpieczeństwa czyli 
państwowe formacje mundurowe tak jak Straż Graniczna i Policja. 
Dziękuję.  
 
Radny KAZIMIERZ KORALEWSKI 
Panie przewodniczący, wysoka rado myślę, że te jęki pana prezydenta 
wynikają z jego punktu siedzenia, bo ile by nie dać mu pieniędzy to moim 
zdaniem, je wyda, tak jak wydaje przez budżet obudowany tymi 
ssawkami spółek komunalnych środki na przykład na rozbudowany 
portal miejski, ogromne środki, tak jak wysysa pieniądze w formie 
na przykład opłaty śmieciowej z górką a śmieci nadal hulają po mieście, 
więc myślę można wyssać wiele pieniędzy ale bez pożytku dla 
mieszkańców także ja tutaj nie czuję tej troski prezydenta o mnie 
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mieszkańca Gdańska tylko jak gdyby troskę o swój własny budżet, bo jak 
ma się więcej to więcej można wydać ale czy racjonalnie? Ja oceniam 
to, że nie bo Gdańsk rozwijał się przez ostatnie lata w sposób 
niezrównoważony i dzisiaj tej perspektywy jakoś się nie zmienia, 
te plany, które istnieją to powiem tak na przykładzie jakiejś Nowej 
Myśliwskiej, którą można było tańszym kosztem zbudować ale pan 
prezydent sprzedał tą trasę, którą miała przebiegać i dzisiaj pewnie 
trzeba będzie budować drogie estakady, a więc trzeba będzie wydać 
więcej pieniędzy, i tak dalej. Także to jest moja ocena panie 
prezydencie. Dziękuję bardzo.  
 
Radna ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Przewodnicząca Klubu PO 
Ja tylko króciutko chciałam kilka uwag do wystąpienia mojego 
szanownego kolegi Grzegorza Strzelczyka. Grzesiu zarzucasz, 
że dyskusja o budżecie jest dyskusja polityczną a sam w swoim 
wystąpieniu zacząłeś od polityki z wysokiego C, natomiast czy twoim 
zdaniem jednak polityka nie wpływa na kształt finansów samorządu? 
No wpływa sam musisz to potwierdzić  
 
Głos z sali nie do mikrofonu – niesłyszalny  
 
To się jeszcze okaże, natomiast mówimy o tym, że zacząłeś od budżetu 
państwa, powiedziałeś, że stan państwa jest w katastrofalnym stanie no 
to ja się pytam dlaczego, stan finansów państwa jest w katastrofalnym 
stanie, porównałeś to jakie liczby zostały zostawione przez rząd PIS-u 
a jakie zostały dzisiaj, natomiast dlaczego wobec tego została zdjęta 
procedura nadmiernego deficytu przez Unię Europejską? No gdyby tak 
nie było, chyba jakoś kontrolują finanse państwa? Co do budżetu 
obywatelskiego, Grzesiu mamy założenia dotyczące stopniowego 
wzrostu budżetu i jest to wszystko zapisane na kolejne lata  
 
Głos z sali nie do mikrofonu – niesłyszalny  
 
No gdzie spadek o 43 % , dobrze to zaraz poszukam, to jest niemożliwe, 
nie no pani skarbnik proszę mnie wesprzeć, to jest niemożliwe żeby był 
spadek budżetu obywatelskiego o 43 % ? To jest jakaś głupota. Zostaje 
na tym samym poziomie, który był w tym roku natomiast od kolejnego 
roku 2017 wzrasta 
 
Głos z sali nie do mikrofonu – niesłyszalny  
   
no właśnie, to nie może być spadek, nie wiem gdzie to znalazłeś.  
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I jeszcze jedna rzecz, ja nie spodziewałam się, że Klub Radnych Prawa 
i Sprawiedliwości zagłosuje za budżetem przygotowanym przez 
prezydenta Adamowicza natomiast eksperyment myślowy bo ostatnio 
takie określenia się pojawiają u kolegów w twoim Klubie, przedstawiony 
jest bardzo ciekawy bo dotychczas kiedy budżety nie były zachowawcze, 
były mocno proinwestycyjne i były ponaciągane bardzo mocno wydatki 
krytykowaliście, że to jest bardzo ryzykowna polityka, dzisiaj z powodu 
bycia zachowawczym mówicie, że będziecie głosowali przeciw. Dziękuję 
bardzo.     
 
Radny GRZEGORZ STRZELCZYK – Przewodniczący Klubu PIS 
To znowu charakterystyczne, że Platforma Obywatelska słyszy coś 
o czym się nie mówi, ja nie oceniłem w jakim stanie są finanse publiczne, 
ja tylko stwierdziłem, że w 2007 było tyle teraz jest tyle, co do zdjęcia 
procedury zadłużenia droga koleżanko no jeżeli znacjonalizowaliście 
156 miliardów złotych z OFE to i wyszliśmy z tej procedury, to jest chyba 
dość logiczne. Natomiast co do pana prezydenta tutaj się łączymy 
w bólu, zresztą w poprzedniej kadencji na powiedzmy takie 
antysamorządowe zapędy ministra Rostowskiego to mógł pan liczyć 
na poparcie opozycji, nawet raz czy dwa razy zagłosowaliśmy 
za zmianami w budżecie ratującymi Gdańszczan przed zakusami 
ministra Rostowskiego i jeżeli chodzi o sytuację finansową samorządu 
w dalszym ciągu tutaj ponad podziałem partyjnym sądzę, że będziemy 
walczyli i o to, żeby samorząd czy to Gdańska czy jakiejkolwiek innej 
gminy nie ulegał uszczupleniu na skutek nierozsądnych nazwijmy 
to działań jakiegokolwiek rządu. Dziękuję.           
 
TERESA BLACHARSKA – Skarbnik Miasta Gdańska 
Proszę państwa budżet obywatelski wzrasta. Przypomnę, że w roku 
2014 była to kwota 9 milionów złotych, w roku 2015 i na rok 2016 - 11 
milionów złotych, po 11 milionów, następnie będzie wzrastał i to jest 
zapisane w Wieloletniej Prognozie Finansowej, począwszy od roku 2017 
o 1,5 miliona złotych i w roku 2018 – 1,5 miliona złotych. Łącznie 
założone jest 14 milionów złotych     
 
Radny PIOTR GIERSZEWSKI 
Panie przewodniczący, panie prezydencie, wysoka rado ja się cieszę, 
że takie od wielu wielu lat dyskusje na temat oświaty dają pozytywne 
skutki i powiem tak nie włączę się w totalną krytykę dotyczącą inwestycji 
panie prezydencie, bo to co zawsze prosiliśmy jako Komisja, jako 
indywidualnie rzeczywiście inwestycje w infrastrukturę oświatową to jest 
naprawdę dobrze oceniane, mówię tutaj nowa szkoła, przedszkola, 
boiska sportowe, basen, można wymieniać i tu nie podlega dyskusji, 
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że ten nasz głos jest słyszalny i jest w jakiś sposób przez państwa 
również dostrzegany i realizowany. Natomiast pani skarbnik powiedziała, 
że w 80 % pozytywnie wnioski zostały zrealizowane, albo będą 
realizowane w budżecie, akurat w Komisji Edukacji odwrotnie 20% jest 
realizowanych i to tak troszeczkę wymuszanie na zasadzie tego 4 % 
wzrostu płac dla pracowników administracji. Natomiast powiem tak, 
może spróbuję teraz jeszcze poskubać i pomęczyć trochę o kwestie 
osobową i podwyżek dla pracowników i może to też za 2 – 3 lata da jakiś 
pozytywny skutek tak jak w inwestycjach. Szkoda, że ten mój wniosek 
podziału tych 14 milionów złotych, które mamy w budżecie przewidziane 
na podwyżki dla administracji podzielono tak, że – przepraszam – 
ci najsłabiej zarabiający znowu dostaną zdecydowanie mniej, bo z tych 
14 milionów 4 miliony idzie dla tych 2.700 pracowników administracji 
obsługi szkół a pozostałe 10 milionów dla pozostałych pracowników. 
Szkoda bo akurat ten podział mógłby być dokładnie odwrotny. Natomiast 
cieszę się, że rozpoczęto po 6 latach w ramach układu zbiorowego 
rozpoczęto negocjacje i mam nadzieję, że w końcu dołożymy 
wychowawcom, to o czym pani skarbnik mówiła, że dołożymy następne 
50 zł za wychowawstwo w klasach ale szkoda, ale szkoda że nie mówi 
się nic to tych dodatkach motywacyjnych dla dyrektorów szkół, bo te 100 
zł brutto, które otrzymują dzisiaj to tak naprawdę to są pieniądze, które 
otrzymują z subwencji oświatowej, które wynikają z regulaminu ich płac, 
natomiast my jako miasto nie dokładamy do tego dodatku ani złotówki, 
taka jest prawda, ani złotówki nie dokładamy. Ja tak się zastanawiałem 
cały czas nad tą kwotą 100 zł brutto, może jednak te negocjacje, które 
rozpoczniemy teraz dadzą jakieś dobre owoce i będziemy trzymać kciuki 
a rozpoczęte działania teraz o podwyżki osobowe dadzą taki fajny 
wymierny dobry skutek jak inwestycje w oświatę. Dziękuję.  
 
PAWEŁ ADAMOWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 
Dla radnego Falandysza informacja – ten wzrost o 3 miliony dotyczy 
nowych 26 etatów Straży Miejskiej dla obsługi Gdańska Południa, to jest 
olbrzymia część Gdańska, która wymaga działań Straży Miejskiej. 
Natomiast jak chce pan znać mój pogląd. Straż Miejska powstała 
na początku lat 90-tych z jednego powodu, nie dlatego, że wójtowie 
i burmistrzowie chcieli mieć swoją straż przyboczną tylko 
z niewydolności organizacyjnej, finansowej Policji. Dopóty dopóki Policja 
nie zostanie zreformowana na tyle, że będziemy mogli spokojnie spać 
no to niestety Straż Miejska musi być. Ja bym oczywiście najchętniej 
skasował Straż Miejską i te pieniądze przeznaczył na inwestycje na 
przykład ale nie mogę skasować dlatego, że powstanie chaos w mieście. 
Proszę mieć świadomość, że Policja nie chce, nie chciała, nie chce i nie 
będzie chciała zajmować się sprawami porządkowymi w mieście, oni to 
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mają w nosie, sie nie będą zajmować kotami, psami, pijącymi alkohol, 
obsługą imprez, przyjmowaniem skarg, kwestia naruszeń ruchu 
drogowego, parkowanie złe. Ta proza życia jest esencją życia w dużym 
mieście ktoś musi się tym zajmować, zajmuje się tym Straż Miejska, 
a więc nie sądzę, żebyście wy, mówię tu o Prawie i Sprawiedliwości 
dokonali radykalnej zmiany w Policji, nie wierzę w to, ale jeżeli to się 
zmieni to ja będę pierwszy, deklaruję to, który dokona likwidacji Straży 
Miejskiej, przeznaczenie części tych pieniędzy na funkcjonowanie Policji.  
Radny Gierszewski. Panie radny rzeczywiście pan z wielką 
konsekwencją cierpliwością co roku o to walczy. Jak pan wie my 
dodajemy do oświaty potworne pieniądze, słusznie pan zauważył, 
że trwają negocjacje, rozmowy wiceprezydenta Kowalczuka 
ze związkami zawodowymi, nie chcę niczego przesądzać, zobaczymy. 
Dziękuję bardzo.  
 
Radna ŻANETA GERYK 
Panie przewodniczący, panie prezydencie, szanowni państwo w związku 
z tym, że mój kolega z Komisji na temat finansów w edukacji gdańskiej 
już zajął stanowisko, pan prezydent mu odpowiedział, ja szanowni 
państwo chciałabym powiedzieć o priorytetach najważniejszych, które 
czeka Komisję Edukacji i miasto Gdańsk w nadchodzącym w ramach 
budżetu 2016 roku, ponieważ nie wszyscy państwo na pewno mają 
świadomość jak dużo dobrego miasto Gdańsk przygotowuje dla naszych 
dzieci i młodzieży. Żeby nie zajmować czasu, ponieważ tego naprawdę 
jest wiele pozwolą państwo, że w skrócie przedstawię najważniejsze 
programy, które będą realizowane w roku 2016. I tak, żeby zacząć 
będzie to na pewno Pomorski Dobry Kurs na Edukację. Jak państwo 
wiecie jest to wspieranie uczniów o szczególnych predyspozycjach 
w zakresie matematyki, fizyki i informatyki i są tak zwani Zdolni 
z Pomorza. Ten program już był realizowany więc nie jest to nic nowego. 
Kolejnych program, program 6, 10, 14 dla Zdrowia. W wyniku podpisania 
wieloletniej umowy na lata 2014 – 2016 z Uniwersyteckim Centrum 
Klinicznym w Gdańsku program zdrowotny w zakresie prewencji 
wczesnego wykrywania chorób cywilizacyjnych u dzieci i młodzieży, 
będzie kontynuowany ponieważ ten program jest już realizowany. 
Kolejny program to Program Edukacji Morskiej w Gdańsku, na pewno 
państwu znany, jest to kontynuacja programu, którego wykonawcą na 
lata 2014 – 2016 została Fundacja Gdańska i planowane z tym 
wypracowanie nowego gdańskiego programu Edukacji Morskiej 
z atrakcyjną ofertą skierowaną do różnych odbiorców tak, żeby program 
został poszerzony. Kolejnym programem i kolejnym zadaniem, które 
postawiło sobie miasto to jest pozyskanie środków unijnych 
z Regionalnego Programu Województwa Pomorskiego na lata 2014 – 
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2020 w tak zwanych ramach osi priorytetowej Trzecia Edukacja i osi 
priorytetowej Czwarte Kształcenie Zawodowe i realizacja programów 
skierowanych na rozwój kształcenia zawodowego i zwiększenia jakości 
atrakcyjności edukacjo ogólnej. Proszę państwa kolejny program, będę 
mówiła dosyć skrótowo, żeby nie zabierać czasu, ponieważ tak 
naprawdę na całą sesję jestem przygotowana, to Gdańskie Centrum 
Projektów Erasmus. W ramach projektu planowane jest między innymi 
udzielanie indywidulanych informacji dotyczących programu, 
poszukiwanie partnerów przez sieć Eurodesk obejmujących 1100 
punktów w Europie, wydawanie newsletterów dedykowanym szkołom, 
konsultacje przed złożeniem wniosku, coaching w trakcie projektów, 
dobieranie partnerów z miast siostrzanych i regionu Gdańska, itd., itd. 
Centrum ma także prowadzić szerokie działania promocyjne związane 
z organizacją warsztatów na temat programu Erasmus plus w pigułce, 
przeprowadzić ma spotkania informacyjne w szkołach a także warsztaty 
na temat cyklu projektowanego Erasmus Plus. Kolejnym programem, 
który już jest realizowany jest to Kreatywna Pedagogika, planowana jest 
kontynuacja programu poprzez między innymi rozszerzenie zakresu 
ilości działających grup doskonalenia zawodowego, dalsze szkolenia 
z ekspertami zewnętrznymi, uruchamiania dyżurów telefonicznych 
pedagogów i psychologów, dla nauczycieli i wychowawców prowadzenia 
lekcji otwartych, rozwój profilaktycznych aspektów projektów, 
powoływania dni Kreatywnej Pedagogiki połączonego oczywiście 
z cyklem konferencji. Kolejny program jest to Dzień Przedszkolaka pod 
hasłem Halo jestem, jestem z Gdańska, wspólne działania przedszkoli 
mają kierować, integrować przedszkolaków ku przestrzeni 
i doświadczeniu, stymulować rozwój, wzmacniać ich aktywność 
i poczucie sprawczości. Kontynuacja Tygodnia Zawodowca bardzo 
udany projekt, w ramach którego zaplanowane są między innymi 
spotkania z pracodawcami współpracującymi ze szkołami oraz targi 
pracodawców szkolnictwa zawodowego. Podniesienie liczby zajęć 
dodatkowych dla dzieci i młodzieży z integracją oferty w obrębie miasta. 
Kolejny program jest to program rządowy Książki naszych marzeń, który 
ma wspierać organy prowadzące szkoły podstawowe i szkoły 
artystyczne realizujące kształcenie ogólne w zakresie szkoły 
podstawowej przez zakup do bibliotek szkolnych książek o określonej 
tematyce, które rozwijają kompetencje, zainteresowania i uzdolnienia 
dzieci i młodzieży. Kolejny program jest to Gdańska Liga Debat. Celem 
projektu jest zwiększenie aktywności partycypacji młodzieży w sprawach 
publicznych a w konsekwencji przyczynienie się do tworzenia wysokiej 
jakości formy debaty publicznej na poziomie lokalnym poprzez 
prezentowanie i poznawanie opinii oraz uzgadniania stanowisk. Nowy 
projekt ale już jest pilotażowy wprowadzony do 10 gimnazjów. Jest 
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to Praca domowa online, produkt edukacyjny, który powstał w ramach 
startupów, autorami są dziewiętnastolatek i dwudziestoparolatek 
z Trójmiasta, dwójka uczniów, to aplikacja do zadawania 
i automatycznego sprawdzania prac domowych. Aktualnie program 
zawiera ponad 6 tys. zadań dla uczniów klas IV – VI, gimnazjów i szkól 
ponadgimnazjalnych, aplikacja będzie stanowić uzupełnienie Gdańskiej 
Platformy Edukacyjnej. I o czym jeszcze warto wspomnieć jest 
to Centrum Mediacji Szkolnej i Rówieśniczej, działa pod patronatem 
honorowym Sądu Okręgowego w Gdańsku, patronatem naukowym 
Szkoły Wyższej Psychologii. W ramach działania Centrum planuje się 
przeszkolenie 200 uczniów w ramach 20-godzinnego treningu mediacji 
rówieśniczej, przeszkolenie 180 nauczycieli w ramach 4-godzinnego 
treningu mediacji rówieśniczej szkolnej oświatowej, zakładanie szklonych 
klubów mediacji w placówkach oświatowych, promowanie idei CMSiR 
w innych miastach i gminach. I na końcu jeżeli chodzi o wydatki, to już 
tak reasumując, jeżeli chodzi o rok 2014 na przykład animatorzy sportu 
konserwacja boisk zostało wydane 669 tys. w zaokrągleniu, w 2015 
mieliśmy już 1 mln. 208 tys. Jeżeli chodzi na przykład o projekty 
z Europejskiego Funduszu Społecznego tutaj akurat kwoty były podobne 
ale jeżeli chodzi o projekty Erasmusa 1 mln. 744 tys. było w 2014 roku, 
w 2015 już 1 mln. 793 tys. zł. Także szanowni państwo projektów 
i założeń na przyszły rok jest dużo budżetowych i powinniśmy w tych 
projektach czynnie uczestniczyć angażując się w różne debaty 
i spotkania. Dziękuję bardzo.       
 
Radny JERZY MILEWSKI 
Dziękuję bardzo. Panie prezydencie chciałem do pana dwa słowa. 
Bardzo mnie cieszy to, że wyraził się pan za aprobatą koncepcji 
podwyższania kwoty wolnej od podatku, bo to jest jak rozumiem zgodne 
z ideologią frakcji politycznej do której pan należy. To jest rzeczywiście 
zgodne z myśleniem liberalnym o gospodarce, także gratuluję, że pan 
ma odwagę o tym mówić, że pan się zgadza z tym sposobem działania. 
Natomiast chciałbym pana poprosić, czy też zasugerować żeby 
w większym stopniu w swoich wystąpieniach pan prezentował 
satysfakcję nie tyle z wielkości wydanych kwot co z gospodarności, 
z tego, że te pieniądze są wydawane w sposób efektywny 
i z gospodarską troską. Także na przyszłość jakby pan zechciał nas 
przekonać do tego, ze tak się dzieje to zyska pan też więcej pewnie 
aprobaty z naszej strony. A ostania rzecz to taki drobiazg, już zupełnie 
ktoś kto pewnie przygotował pana prezentację chyba niesłusznie 
porównuje te wskaźniki, które pan podaje na temat bezrobocia czy 
dochodów porównując gdańskie parametry z ogólnopolskimi, raczej 
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należałoby to robić w odniesieniu do dużych miast Polski, jak się Gdańsk 
prezentuje na tym tle. Dziękuję.  
 
Radny ADAM NIERODA    
Dziękuję bardzo panie przewodniczący. Szanowni państwo jak mówił 
pan prezydent w swoim wystąpieniu w przyszłym roku czaka nas wiele 
dobrych wiadomości także w obszarach znajdujących się w obrębie 
działania Komisji Zrównoważonego Rozwoju. Tych spraw jest sporo. 
Pozwolę sobie wymienić tylko tych kilka istotnych, i tak jeżeli chodzi 
o komunikację miejską 2016 rok upłynie nam pod znakiem zawierania 
umów przewozowych w trakcji autobusowej, będą to kontrakty zawierane   
zarówno z naszym komunalnym przewoźnikiem czyli ZKM jak 
i prywatnymi, które obsługują trasy podmiejskie. Dzięki nowej wieloletniej 
umowie ZKM zyska  podstawy do zakupu dużej partii fabrycznie nowego 
taboru autobusowego, tylko w przyszłym roku spółka planuje zakupić 
22 nowoczesne autobusy, prywatni przewoźnicy, którzy będą 
podpisywali nowe kontrakty też będą świadczyli usługi tylko nowymi 
autobusami a więc nowe umowy to znaczące odmłodzenie taboru, który 
i tak jest jeden z najnowocześniejszych w kraju. Ponadto dzięki otwarciu 
Tunelu pod Martwą Wisłą zostanie puszczona tam linia autobusowa 
nr 158, co bardzo skróci komunikację pomiędzy Stogami a Wrzeszczem 
i Zaspą, do tej pory trzeba jechać okrężną drogą przez centrum. 
W ramach współpracy GZNK z Powiatowym Urzędem Pracy 
prowadzona będzie akcja Czysty Gdańsk. Osoby bezrobotne będą 
sprzątały obszar Głównego Miasta w sezonie letnim, będą to przede 
wszystkim prace interwencyjne, utworzona zostanie też grupa 
remontowa złożona z osób bezrobotnych, których zadaniem będzie 
realizacja remontów wolnych lokali mieszkalnych. Trwał będzie też 
program rewitalizacji podwórek na Głównym Mieście. Do każdego 
podwórka dofinansowanie wynosi 65 tys., zorganizowana będzie też 
II Międzynarodowa Konferencja pod nazwą Rewolucje Podwórkowe. 
Z tego co mnie osobiście bardzo interesuje, bo zajmowała się tym 
Komisja Zrównoważonego Rozwoju  w 2015 roku będą dalej trwały 
prace remontowe Bramy Nizinnej, tylko w tym roku został przeznaczony 
na nie milion. Kolejne etapy będą w przyszłym roku, zostanie też 
wyremontowana Baszta Jacek. Dużo będzie się działo w naszym 
Ogrodzie Zoologicznym, jest to początek zmian w ZOO. Powstaną nowe 
obiekty, rozbudowane i wyremontowane będą niektóre obecnie 
funkcjonujące, będzie zorganizowanych wiele festynów co ma zwiększyć 
liczbę odwiedzających ZOO, dla odwiedzających co ważne zostaną 
wprowadzone bezpłatne toalety a dzierżawcy punktów 
gastronomicznych będą musieli być wyposażeni w terminale płatnicze. 
Ponadto z innych ważnych informacji w przyszłym roku zostanie 
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zakupionych około 180 nowych parkometrów, te które w tej chwili 
są w użytku mają około kilkunastu lat. Inwestycja ta będzie warta 4 mln 
zł, będzie możliwość płatności kartą płatniczą. Milion złotych zostanie 
przeznaczony na likwidację nielegalnych wysypisk, tym problemem też 
Komisja Zrównoważonego Rozwoju się zajmowała w tym roku, pan 
prezydent Grzelak bardzo poważnie potraktował tą sprawę, 2 mln 
przeznaczone zostaną na opróżnianie koszy ulicznych, planowane 
są zakupy nowych estetycznych koszty na śmieci, w tym przede 
wszystkim wymiana i ich uzupełnienie na Głównym Mieście. 
Przeprowadzone będą też konkursy na nowe bryły kiosków Ruchu 
w Gdańsku. To tyle w skrócie, mógłbym mówić o wiele dłużej, 
z przyjemnością można poprzeć taki budżet. Dziękuję.   
 
Radny MAREK BUMBLIS 
Panie przewodniczący, wysoka rado nakłady dotyczące, budżet gdański 
działu kultury jest może mniej efektowny niż w latach poprzednich 
wynosi tylko około 80 milionów złotych i procent udziału w całkowitym 
budżecie Gdańska to 3,18 %, bywało przed laty lepiej, natomiast ostatnie 
lata to przede wszystkim wielkie nakłady w nowe instytucje kultury, 
w projekty których chcieliśmy być uczestnikami takie jak Europejska 
Stolica Kultury. Dzisiaj warto spojrzeć refleksyjnie co te nakłady w kulturę 
dały, wydaje mi się, że takie instytucje jak Europejskie Centrum 
Solidarności, na którego doposażenie teraz w wydatkach majątkowych 
dodajemy jeszcze 750 tys. zł to instytucja, która jest Gdańskowi 
potrzebna, która te nasze dziedzictwo historyczne, markę Gdańska jako 
miasta wolności, solidarności wzmacnia i zarządza pamięcią 
o solidarności i propaguje, promuje te idee nie tylko w Polce ale i w całej 
Europie. Trzeba powiedzieć, że powstały nowe instytucje na użytek 
między innymi Europejskiej Stolicy Kultury tytułu, którego nie 
uzyskaliśmy doskonale znajdują się w tej chwili w tym co jest potrzebne 
obywatelom. Instytut Kultury Miejskiej promuje zasady partycypacji 
społecznej, zaspakaja potrzeby tożsamości poznawania identyfikowania 
się z tożsamością dzielnic, która mieszkańców bardzo interesuje i która 
jest jednym z fundamentów tworzenia kapitału społecznego w naszym 
mieście. Bardzo się cieszę, że budżet obejmuje ochronę dziedzictwa 
narodowego, kulturalnego, materialnego naszego miasta 
bo w inwestycjach jest wiele – prawie 2 miliony złotych – na Dom Zarazy 
w Oliwie i środki na konserwację, renowację zespołu Redity 
Napoleońskiej w Centrum Hewelianum, będą rewaloryzowane zabytki 
sztuki ogrodowej. Bardzo się z tego cieszę. Nakłady w Centrum Sztuki 
Współczesnej Łaźnia potwierdziły jej pozycję w rewitalizacji społecznej, 
doskonale się sprawdziła ta instytucja w rewitalizacji społecznej 
na Dolnym Mieście i w Nowym Porcie dlatego kolejne 72 tys. 
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na dokumentację na dalszą rozbudowę i projekty związane z galerią 
zewnętrzną to nie są zmarnowane środki tylko tę wiodącą rolę Łaźni 
będą potwierdzały. Bardzo się cieszymy, że są środki na funkcjonowanie 
naszych instytucji to prawie 54 miliony złotych, że inwestycje 
w renowację obiektów miejskiego Teatru Miniatura owocują 
zwiększeniem prestiżu i udział w międzynarodowym obiegu kulturalnym, 
w ogólnopolskim obiegu kulturalnym tej instytucji, że Gdański Teatr 
Szekspirowski, dzięki Gdańskiemu Teatrowi Szekspirowskiemu 
nawiązujemy nie tylko do tradycji szekspirowskich ale mamy możliwość 
oglądania najlepszych realizacji teatralnych, które w ostatnim czasie 
funkcjonują w naszym kraju, Gdańska Galeria Miejska nasze nowe 
„dziecko”, akurat odpowiedziała, wspaniale wykorzystała te ostatnie 
fragmenty życia Gintera Grassa, mogliśmy wiele żywych idei i twórczości 
pana Grassa w gdańską kulturę wpisać. Bardzo się cieszę, że gdański 
barok ma w licznych projektach takie odwzorowanie, że dotacje dla 
organizacji pozarządowych w dziedzinie kultury są utrzymywane 
na takim samym poziomie, stypendia, nagrody. Jestem zadowolony 
z budżetu. Dziękuję bardzo.  
 
Radna ANNA KOŁAKOWSKA      
Chciałabym o informacje dlaczego zmniejszyły się o ponad połowę 
nakłady na nieruchomości i gospodarkę mieszkaniową tak jak 
powiedziałam ponad o 50 %, kiedy doskonale zdajemy sobie sprawę 
z tego, że wielu mieszkańców Gdańska ta liczba rodzin oczekujących 
sięga około 1.800 i tak wiele mieszkańców Gdańska żyje dosłownie – nie 
przesadzam – w norach. Byłam ostatnio u rodziny, która żyje w takich 
warunkach, że nikt z państwa nie chciałby tak spędzić godziny i takich 
rodzin w Gdańsku jest bardzo wiele. I właśnie na program choćby 
budowy mieszkań o połowę spadły nakłady. Natomiast jak co roku ponad 
24 miliony jest przeznaczone na jakąś wirtualną rzeczywistość, 
na promocję miasta, na budowanie tożsamości Gdańszczan. 
To są ogromne pieniądze, ogromne środki, które właściwie wyrzuca się 
na coś czego mieszkańcy nie odczują w żaden realny sposób. Kolejna 
kwestia to jest to co podniósł mój kolega Jaromir Falandysz nakłady 
na Policję, nie mam wątpliwości dlaczego nakłady na Policję spadły, 
dlatego, że Policja już nie będzie pod wpływem Platformy Obywatelskiej, 
nie będziecie mogli państwo na patriotów wysyłać na ludzi, którzy mają 
zdanie niezgodne z Platformą nasyłać Policji tak jak to było w ostatnich 
latach, zresztą odczuliśmy to już pod pomnikiem Poległych 
Stoczniowców 13 grudnia, kiedy dzicz wyganiała spod pomnika, 
wyzywała od faszystów, od gnojków, od najgorszych, używając 
najgorszych słów, wyrzucała spod pomnika kombatantów, przywódców 
komitetu strajkowego w Stoczni Gdańskiej, między innymi Stanisława 
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Fudakowskiego, Czesława Nowaka, który też stał na czele komitetu 
strajkowego w swoim zakładzie i po raz pierwszy Policja nie stanęła po 
stronie ludzi związanych z Platformą, była gotowa do udzielania nam 
pomocy, więc nie mam wątpliwości, że po raz pierwszy słyszę, 
że prezydent krytykuje Policję w Gdańsku ale też widzę, że to jest 
oczywiste skąd te pieniądze. Do tego może się pan nie odnosić, bo już 
sama odpowiedziałam na to pytanie, natomiast proszę o tą gospodarkę 
komunalną. Dziękuję.      
 
Radny PIOTR DZIK 
Dziękuję bardzo. Ponieważ zastanawiam się nad jedną kwestią, 
na pokryciu tych samych zadań w dwóch Komisjach – Zrównoważonego 
Rozwoju, bo kolega już wszystko i o komunikacji powiedział, która 
podlega pod Komisję Polityki Gospodarczej i Morskiej i tak nakrywające 
się kwestie i sprawy komunalne. Co ja mogę tylko dodać, wymienił 
wszystko to co powinien wymienić i ja się cieszę. Pamiętam jak 
niedawno budżet był około miliarda a dzisiaj mamy trzy miliardy także 
w nie tak dużym okresie czasu. Proszę państwa cieszę się natomiast 
z działań miasta na temat podwórek, które są rewitalizowane, otwarte 
miasto jest na remonty tych podwórek, dofinansowanie, mieszkańcy są 
z tego bardzo zadowoleni. Co mogę powiedzieć jeszcze, zwiększy się 
remont, mówię tu do pani radnej Kołakowskiej o około 300 GZMK ma 
więcej lokali wyremontować teraz ponieważ sami będą je remontowali 
i nie muszą procedury o zamówieniach publicznych robić, które 
to procedury, ustawy nam zabierają dużo więcej pieniędzy, bo można by 
było za te pieniądze więcej zrobić. Cóż tak jeszcze mogę powiedzieć,   
nic. Cieszę się, że jest taki budżet, mamy dzisiaj ładne święto, opłatek 
i rozumiem, że jedna strona i kawałek ostatniej będzie za budżetem 
a druga strona, koledzy dzisiaj się wstrzymają i miło złożymy sobie 
życzenia. Dziękuję.  
 
Radny PIOTR BORAWSKI               
Dziękuję bardzo. Ja tylko w odniesieniu do dwóch głosów, które tutaj 
padły. Pierwszy Jaromira dotyczący Straży Miejskiej. Całą poprzednią 
kadencję byłem w Okręgu VI i walczyliśmy w Osowie o Komisariat, nie 
wiem odwracam się tutaj w kierunku Jacka Teodorczyka, który tak samo 
zabiegał o ten temat i przecież to wszyscy doskonale wiedzą, 
że te nakłady które są podniesione to są dokładnie te etaty, które tam 
powstaną, nie wiem może warto się przejechać do Osowej, do Matarni, 
Kokoszki, te wszystkie tereny za Obwodnicą, przecież to jest dla tych 
mieszkańców zrobione. Nie można robić tak, że się kilka lat walczy 
o jakiś pomysł a potem jak to wchodzi do budżetu to mówić jestem 
przeciw bo nakłady się zwiększają, przecież to jest absolutnie bez sensu. 
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Druga kwestia bardzo bliski mi sercu budżet obywatelski. Z radnym 
Strzelczykiem byliśmy w komisji powołanej przez prezydenta, która miała 
zasadę przygotować. Oboje się podpisaliśmy pod tym samym 
dokumentem, to był zresztą pomysł Grzegorza Strzelczyka byśmy zrobili  
budżet obywatelski doszli do poziomu 1 % dochodów własnych gminy. 
W tym roku to jest 18,5 mln zł i jakbyśmy przeliczyli, to jest 1 % 
dochodów własnych gminy i idziemy w tym kierunku, co 1,5 mln 
zwiększamy w następnych latach, w tym roku jest to 11  mln, potem 
będzie 12,5 mln, potem 14 mln. O kolejnych perspektywach będziemy 
dalej mówić, zobaczymy jak ten projekt będzie się rozwijał ale właśnie 
w tym kierunku idziemy, także naprawdę rozwijamy ten projekt a nie 
zamykamy a to zmniejszenie to prawdopodobnie wynika z tego, 
że budżet obywatelski zadania są podzielone po różnego rodzaju 
działach i zadaniach i może w jednym się zmniejszyło a w drugim 
zwiększyło ale suma summarum to jest dalej 11 mln tak jak w roku 
poprzednim. Dziękuję bardzo.          
 
Radny JAROMIR FALANDYSZ 
Ja rozumiem Piotrze, że cię cieszą te zmiany, że ograniczamy pieniądze 
na Policję a zwiększamy na Straż Miejską. Rozumiem, że teraz będziesz 
radził swoim wyborcom, żeby dzwonili nie na 112 a na 986 w razie 
jakiejś poważnej sytuacji, chociaż nawet sama Straż Miejska na swojej 
stronie internetowej pisze, że w razie poważnych zagrożeń lepiej do nich 
nie dzwonić. 
 
Radny MIROSŁAW ZDANOWICZ   
Dziękuję bardzo panie przewodniczący. Ja chciałbym najpierw 
podpowiedzieć panu prezydentowi na temat tego, co ruszył Jaromir, 
chodzi o Straż Miejską i kolega Koralewski, sprawa śmieci. Ja sobie 
zadałem trud od paru dni przypilnowałem i złapałem ludzi, którzy 
rozwożą, to są ekipy, firmy budowlane, które są spoza Gdańska kończąc 
robotę w Gdańsku wracają pod Kartuzy i po drodze gdzieś tam sobie 
wysypują. Ja złapałem przy ulicy Potokowej i przy Ogrodowej taką ekipę, 
która ze swego busa w workach wyrzuca te śmieci. Doprowadziłem do 
tego, że postraszyłem ich mocno i pozbierali nie tylko to co wyrzucili ale 
jeszcze to co dokoła było i wyjechali z tym pełnym busem z powrotem. 
I myślę, że dobrze byłoby tą Straż Miejską ukierunkować na takie 
miejsca gdzie są jakieś zarośla, w granicach naszego miasta mały jakiś 
zagajnik, bo tam jest tego najwięcej. Natomiast jeżeli chodzi o Komisję 
Sportu to powiem, że bardzo dobrze to nie jest, bo by się chciało, żeby 
troszkę więcej było ale w każdym razie wszystko jest na poziomie 
ubiegłorocznym, mówię o roku 2016 mamy bardzo poważne dodatkowo 
poza już corocznymi imprezami, mamy z takich ważnych rzeczy 



43 

 

Mistrzostwa Europy w Piłce Siatkowej Mężczyzn, Mistrzostwa Europy 
w Piłce Ręcznej Mężczyzn, jest, proszę państwa Puchar Davisa Polska – 
Argentyna w Ergo Arenie i w ogóle imprezy nie zmniejszają się 
a zwiększają i współczuję panu prezydentowi i Wydziałowi Sportu, żeby 
te pieniądze jakoś organizować, zdobywać. Ciekawą politykę o finansach 
prowadzi dyrektor Trojanowski bo on jedną ręką daje na przykład bo jest 
promocja poprzez Gdańskie Kluby Sportowe, daje na przykład Lechia, 
Lotos Trefl Siatkówka, Gdański Klub Żużlowy, Rugby, Automatyka 
Stoczniowiec, Sztorm Piła Nożna ale z drugiej strony duża część tych 
środków wraca do gminy jako opłata za miejskie obiekty między innymi 
Lechia ponad 3,5 mln zwraca za stadion, itd., itd. Także jedną ręką daje 
drugą ręką zabiera ale to w jakiś sposób jest też wyjście. Nic więcej nie 
dodam tylko chciałbym w atmosferze dzisiejszego dnia składali sobie 
życzenia bez żadnych żali, bez żadnych pretensji bo musimy myśleć 
generalnie o mieście w bardzo pozytywny sposób. Dziękuję bardzo.  
 
Radny MARIUSZ ANDRZEJCZAK              
Panie prezydencie, pani skarbnik ja chciałbym się dowiedzieć, czy my 
nadal pozostaniemy w tym elitarnym gronie najmniej zadłużonych 
dużych miast w Polsce? Teraz mamy zaszczytne drugie miejsce, jak 
mnie więcej ten wskaźnik będzie się kształtował na koniec roku, bo 
często mówi się o tym, że myśmy się nadmiernie zadłużali na inwestycje 
ale widzimy po budżecie, że deficyt w tym roku jest poniżej 1 % a to 
zadłużenie należy do najniższych w Polsce. Natomiast ja bym chciał 
jeszcze się też dopytać o to, bo to też należy podkreślać, dlaczego my 
się zadłużamy akurat w Europejskim Banku Inwestycyjnym i jakie 
osiągamy z tego tytułu korzyści? I tak na koniec, bo akurat dziś jest moja 
pierwsza sesja, więc trudno mi oceniać cały budżet, ale na pewno warto 
przy okazji tego budżetu i tych poprzednich budżetów podziękować 
władzom miasta ale także urzędnikom, którzy aplikowali o środki 
europejskie, które pozyskiwali i pełna duma z tego, że jesteśmy 
miastem, które z tych środków korzystało najhojniej i że każdy 
mieszkaniec Gdańska w tej perspektywie finansowej 2007 – 2013 
otrzymał, mówiąc tak brzydko, na głowę 6.851 zł. Wiemy, że bez tego 
tych inwestycji w większości w Gdańsku by nie było i dlatego za to też 
urzędnikom szczególnie, którzy aplikują o te środki dziękujemy.     
 
Radna BEATA DUNAJEWSKA 
Panie Prezydencie na początku nie jako przewodnicząca Komisji ale 
jako radna pierwszego Okręgu bardzo chciałabym podziękować za duże 
inwestycje, które trafiły do pierwszego Okręgu, przede wszystkim 
za most w Sobieszewie 17 mln, za to co się dzieje w tej chwili 
na Stogach czyli począwszy od remontu ulicy Nowotnej ponad 2 mln zł, 
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basen to bardzo dobra i duża inwestycja, która naprawdę posłuży nie 
tylko mieszkańcom Stogów ale i całej Wyspy Stogi i inne rzeczy, które 
się w tym budżecie zadzieją za sprawą tutaj przychylności pana 
prezydenta i wiceprezydentów. Natomiast oczywiście tradycyjnie również 
chciałabym podziękować za kwestie Szańca Zachodniego, 
bo rzeczywiście po 2015 roku mieliśmy takie założenie w uchwale 
obywatelskiej, że coś tam się zacznie dziać, już miasto Gdańsk 
przeznaczyło pieniądze na badania geologiczne, żeby zbadać stan 
zanieczyszczenia tego terenu. To się zadziało ostatnio właściwie 
w ostatniej chwili na granicy uchwalania budżetu. Co jeszcze jest istotne, 
duże inwestycje również w kwestii zdrowia i spraw społecznych. Przede 
wszystkim realizacja wniosków z lat poprzednich Komisji Spraw 
Społecznych i Ochrony Zdrowia a mianowicie remont, właściwie 
wymiana wind w NZOZ-ach na Stogach i w Nowym Porcie 800 tys. 
To duża kwota, to rzeczywiście o to aplikowaliśmy jako Komisja Spraw 
Społecznych w poprzednich latach, zrealizowało się teraz. Dziękujemy. 
Bardzo ważna sprawa to podwyżka dla rodzin zastępczych, właściwie 
wyrównanie, tam były duże różnice między wynagrodzeniami, w tym 
roku w 2016 roku to zostanie zniwelowane i wszyscy będą zarabiać 
mniej więcej na tym samym poziomie. Koszt może nie jest taki duży dla 
miasta ale społecznie sprawa naprawdę bardzo istotna, bardzo dziękuję 
tutaj panu prezydentowi Kowalczukowi i podległym służbom naprawdę 
za realizację tego wniosku. I co jest ważne podjęcie decyzji o remoncie 
Polanek tak, DPS na Polankach. W tym roku podchodzimy już pod 
projektowanie natomiast drugi Dom Pomocy Społecznej Ostoja na 
Stogach w tym roku będzie remontowany i jest to kwota ponad 2 mln zł. 
I co jest jeszcze bardzo istotne, jak zaczęłam być radną 5 lat temu to w 
zasadzie domy sąsiedzkie raczkowały. W tym roku mamy ich 
niewspółmiernie więcej i wydajemy spore pieniądze na to ale też miasto 
ma plany otwierania kolejnych domów sąsiedzkich w 2016 roku dwa 
kolejne, w kolejnych latach myślę, że to będzie szczęść domów 
sąsiedzkich. I to jest też ważna sprawa, ponieważ wydajemy spore 
pieniądze na integrację społeczną i w tym wszystkim są domy 
społeczne. W 2010 roku domy sąsiedzkie otrzymywały kwoty około 7 tys. 
teraz razy 10. Także w budżecie to jest dosyć istotna pozycja ale też 
ważna dla lokalnej społeczności. Dziękuję bardzo.               
 
Radny GRZEGORZ STRZELCZYK – Przewodniczący Klubu PIS 
Ja chciałem bardzo serdecznie podziękować kolegom z Platformy 
Obywatelskiej i koleżankom, którzy są przewodniczącymi Komisji, 
wykonują swoją rolę, można powiedzieć, perfekcyjnie. Jest tak wspaniale 
i tak doskonale każdy w ramach swojej Komisji to relacjonuje, ja tutaj 
mam przed sobą arkusz wydatków miasta na ten rok, to żeby tak nie 



45 

 

było słodko dorzucę trochę dziegciu do tej beczki miodu. W roku 2016 
nieruchomości, gospodarka mieszkaniowa spadek wydatków 49,4 %; 
gospodarka komunalna spadek wydatków 35,2 %; komunikacja miejska, 
o której tak pięknie mówił Adam Nieroda spadek wydatków 21,6 %; 
zdrowie i przeciwdziałanie patologiom spadek w roku 2016 wydatków 
miasta na ten cel 12,2 %; rozwój społeczno – gospodarczy miasta 
Gdańska w roku 2016 spadek wydatków 24,7 %; Marek Bumblis tak się 
zachwycał fantastycznym budżetem w kulturze, ochrona dziedzictwa 
kulturowego w 2016 roku spadek wydatków 59 %. Jeżeli chodzi 
o kwestie rynku nieruchomości spadek 78 %, w tym rewitalizacja 
obszarów zdegradowanych spadek aż o 92 %. Także to tak garść 
informacji przedstawionych przez pana prezydenta jeżeli chodzi o tą 
świetlaną fantastyczną przyszłość roku 2016, o której szanowni państwo 
tak pięknie mówiliście.             
 
Radna EMILIA LODZIŃSKA 
Panie przewodniczący, panie prezydencie, wysoka rado ja rozumiem, 
że przewodniczący Strzelczyk nie wymienił tutaj Komisji Samorządu 
i Ładu Publicznego, więc chyba jest dobrze w tym zakresie, bardzo się 
cieszę. Ja tutaj chciałabym się skupić na konkretnych działaniach jakie 
w zakresie bezpieczeństwa i porządku będą realizowane w przyszłym 
roku. Na samym początku chciałabym się odnieść do tego, 
że i przypomnieć, że to Straż Miejska jest przez nasze miasto 
finansowana a nie Policja, więc odnoszenie się tutaj do tego, że wydatki 
na Policję zostały zmniejszone, zwiększone jest w ogóle sprawą 
drugorzędną i nie powinniśmy się tym zajmować, bo to jest nasza dobra 
wola jako miasta. Natomiast jeżeli chodzi o inwestycje, to tak po 
pierwsze, oddanie nowej, w przyszłym roku nastąpi oddanie nowej 
jednostki ratowniczo – gaśniczej na skrzyżowaniu ulicy Warszawskiej 
i Jabłoniowej i co warto tutaj podkreślić - norma dojazdu do zdarzenia 
to jest 7 minut, jeżeli nie powstałaby ta jednostka to te normy w żaden 
sposób nie zostałyby zachowane, więc myślę, że tutaj do tej inwestycji 
nie należy nikogo przekonywać. Po drugie, zostanie prawie ukończony 
nowy komisariat na ulicy Siennickiej. Co ważne tutaj ta inwestycja jest 
dosyć skomplikowana bo istotne jest, aby monitoring, który w tej chwili 
działa na ulicy Piwnej miał ciągłość, żeby nie było przerwy technicznej 
w funkcjonowaniu komisariatów. Po trzecie, uruchomiony zostanie Biuro 
Rzeczy Znalezionych, to jest jakby wymóg, który nakłada na nas zmiana 
przepisów, to jest Ustawa o rzeczach znalezionych. Kolejna sprawa, 
może mniej dla niektórych istotna, to jest powołanie myśliwego 
miejskiego, który zostanie uruchomiony na etacie od 8.00 do 16.00 
a w nocy będą dodatkowe dyżury. Tutaj jeszcze a propos tej Policji. 
Kwota 296 tys. zostanie przeznaczona na Komendę Miejską Policji 
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w Gdańsku, jest to kwota która nie uległa zmianie i w czasie Jarmarku 
oraz imprez sportowych zostanie wprowadzonych 400 dodatkowych 
patroli Policji, w tym 65 to będą drogowe, 335 prewencyjnych. 
Te działania będą prowadzone przez 800 funkcjonariuszy. Kolejna 
sprawa, to jest akurat na skutek rozmów z mieszkańcami, wprowadzone 
zostaną w Straży Miejskiej nocne patrole. Dodatkowo mieszkańcy 
dzielnicy Strzyża z budżetu obywatelskiego kwotę 78 tys. przeznaczają 
na dodatkowe patrole w godzinach od 17.00 do 21.00. Jeżeli chodzi 
o nowe kamery to w przyszłym roku zamontowanych zostanie sześć 
nowych kamer, dwie na Strzyży, trzy przy Ergo Arenie i jedna na 
przejściu, które jest uważane za jedno z najbardziej niebezpiecznych 
czyli przejście dla pieszych Grunwaldzka-Jesionowa. I to też jest na 
skutek nacisków i wpływu mieszkańców, co też warto podkreślić. Kolejna 
ważna rzecz to system ostrzegania mieszkańców przed zagrożeniami. 
Nasz wkład w ten projekt to jest 150 tys. zł. W ramach tej inwestycji 
zostaną zamontowane nowe systemy, nowe czujniki na potokach. 
I kolejne ostatnie dwie takie ważne inwestycje to jest 45 tys. na zakup 
sprzętu ratownictwa chemicznego i 43 tys. na zakup aparatów 
oddechowych. To się wiąże z budową tunelu, dzięki tym nowym 
aparatom ratownicy będą mieli czas 40 minut a nie tak jak w tej chwili 
20 minut. Co warto podkreślić widoczne jest, że w mieście kładziony jest 
duży nacisk na bezpieczeństwo i też warto zauważyć, że w dużej mierze 
te inwestycje to jest efekt rozmów z właśnie mieszkańcami, co tak 
powinno być. Dziękuję bardzo.  
 
Radna DOROTA DUDEK 
Szanowni Państwo odnosząc się do budżetu oraz planowanych 
inwestycji z przykrością ubolewam nad faktem, iż tak szumnie 
zapowiadana inwestycja powstania planetarium w Centrum Hewelianum 
w 2016 roku nie dojdzie do skutku. Jak deklarowano w grudniu 2014 
roku Centrum Hewelianum i Forty miały stać się cudem Polski. W 2015 
roku miała zostać opracowana dokumentacja i miała ruszyć budowa. 
W Planetarium, jak pisano, poza prezentacją Nieba, uczestnicy pokazów 
będą mogli zobaczyć projekcje filmów, będzie także możliwość 
organizacji koncertów i pokazów naukowych. Inwestycja miała 
zakończyć się w 2017 roku, miał to być obiekt naukowo edukacyjny 
zaprojektowany pod ziemią unikatowy na skalę nie tylko kraju ale 
i Europy. Jak już wcześniej wspomniałam w 2016 roku nie dojdzie do 
realizacji projektu. Chciałam zapytać jakie są plany dla inwestycji i czy 
miasto ubiegało się o pozyskanie z unijnych funduszy dotacji na ten cel ? 
Dziękuję.              
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Radna BEATA WIERZBA 
Komisja Turystyki i Promocji. Proszę państwa padły dzisiaj takie pytania, 
że powinniśmy porównywać wydatki z różnymi innymi miastami. Zatem 
odniosę się jeśli chodzi o promocję to w mieście Gdańsku kiedy 
porównamy sobie plan wydatków rzeczowych w budżecie na 2016 rok 
na liczbę mieszkańców to proszę państwa wynosi on 44 zł rocznie na 
jednego mieszkańca Gdańska, co możemy porównać, że w Gdyni  
wynosi on 69 zł a w Bydgoszczy podobnie 43 zł, z tym, że w naszym 
planie wydatków również mamy wydatki innych jednostek takich jak 
MOSiR i kiedy odejmiemy znowuż te wydatki, te zyski, wpływy 
do MOSiR-u to okazuje się, że na jednego mieszkańca promocja to jest 
36 zł. Szanowni państwo promocja marki Gdańsk jest bardzo ważna, 
polityka informacyjna jest bardzo ważna ale ponadto mamy wiele imprez 
w ramach tych 36 zł na jednego mieszkańca. Wielka Orkiestra 
Świątecznej Pomocy, Podziel się 1 %, Święto Miasta, obchody Dnia 
Dziecka, Baltic Games, itd., itd. Tych imprez w mieście, jest jak sami 
państwo widzicie bo i uczestniczycie, bardzo dużo, zatem myślę, że to 
nie jest duży koszt. Ponadto jeśli chodzi o najważniejsze imprezy 
międzynarodowe organizowane w Gdańsku, które też przecież wchodzą 
w to wszystko, w promocję turystyki to doroczne spotkania Światowej 
Rady Bursztynu, Festiwal Miast Partnerskich tutaj w ramach Święta 
Miasta, już w tym roku jubileuszowa XX Konferencja Miasta w Internecie, 
znowu XX jubileuszowy Międzynarodowy Zlot Żeglarski Baltic Sail, 
o którym mówiłam itd., itd. To, że idziemy w drugą stronę świadczy 
chociażby fakt, iż w badaniu w listopadzie, badaniu jakby poziomu 
zadowolenia mieszkańców Gdańsk jest na drugiej pozycji prawie 80 % 
mieszkańców uważa, że w Gdańsku żyje się bardzo dobrze. Dziękuję.  
 
Radny PRZEMYSŁAW RYŚ           
Dziękuję bardzo. W uzupełnieniu wypowiedzi przewodniczącej 
Dunajewskiej chciałbym przypomnieć jeszcze, że rozszerzyliśmy również 
funkcjonowanie Ośrodka Pomocy Zdrowia i Sprawności Dziecka, 
dodatkowo o wsparcie seniorów. Budżet tej jednostki wzrósł o 400 tys. 
zł, dzięki temu będziemy mogli bardziej kompleksowo zająć się 
gdańskimi seniorami. Chciałbym też jeszcze przypomnieć radnemu 
Falandyszowi i radnej Kołakowskiej, chociaż nie ma ich chyba na sali, 
że Policja i Straż Graniczna to formacje państwowe i są utrzymywane 
z budżetu państwa a nie miasta. Niebawem dojdzie do tego, 
że będziemy musieli modernizować armię za waszego ministra 
Maciarewicza. Dziękuję bardzo.   
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Radna ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Przewodnicząca Klubu PO 
Cieszę się Grzesiu, że wróciłeś, bo do ciebie chciałam dwa zdania 
i jeszcze do Jaromira. Jaromir zdaje się, że blisko współpracujecie 
z posłami pomorskimi, zapewniam cię, że Policja jest utrzymywana 
z budżetu państwa i możecie także prosić o to pomorskich posłów, zdaje 
się że nowelizowany budżet będzie, żeby zwiększyć wydatki budżetu 
państwa na Policję. Myślę, że jesteś już tak długo radnym, 
że powinieneś to rozróżniać, co jest zadaniem własnym gminy a co jest 
zadaniem własnym państwa i to, że my dokładamy pieniądze do patroli 
to jest nasz własny interes, interes miasta Gdańska i nie jest to żadne 
zadanie wynikające nie wiadomo z czego. Krótko Grzegorz nie wiem, 
czy to jest teraz metoda manipulacji, wszyscy się zapatrzyliście w panią 
premier Szydło czy będziecie emocjonalnie podchodzić wszyscy do 
wystąpień ? Już od razu chcesz odpowiedzieć? Ja tylko ci powiem tyle 
Grzegorz rozejrzyj się, przecież sam chodzisz w te miejsca, wydatki na 
kulturę spadły bo rozliczyliśmy dwie duże inwestycje. Nie ma w tym roku 
inwestycji w kulturę w sensie infrastruktury, jeśli chodzi o dotacje 
przedmiotowe to one są takie same jak były. Spadek wynika z tego, 
że inwestycje zostały rozliczone, to samo dotyczy transportu. Oddaliśmy 
inwestycje w transporcie dlatego jest spadek. Dziękuję.  
 
Radny GRZEGORZ STRZELCZYK – Przewodniczący Klubu PIS  
Droga pani przewodnicząca ja się opieram na dokumentach, które 
dostaliśmy 9 grudnia rozumiem autoryzowane przez służby finansowe 
miasta zawarte w tabeli Wydatki budżetu miasta Gdańska na rok 2016 
w ujęciu zadaniowym z wyszczególnieniem funkcji miasta i to jeżeli są te 
spadki bo zostały rozliczone inwestycje, to jeżeli są tak znaczące spadki 
to znaczy, że nie ma nowych inwestycji i wcale nie emocjonalnie, ja tylko 
tyle powiedziałem. Dziękuję.  
 
PIOTR GRZELAK – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska     
Panie przewodniczący, szanowni państwo radni tutaj pan 
przewodniczący Grzegorz Strzelczyk bardzo sprawnie manipuluje 
liczbami, miesza niestety nakłady inwestycyjne z bieżącymi później 
rzeczywiście prowadzi to do błędnych wniosków panie przewodniczący 
ale bardzo chętnie państwu wyjaśnię. Jeśli mówimy, była mowa przede 
wszystkim o nakładach na komunikację publiczną, faktycznie kończy się 
Gdański projekt komunikacji miejskiej, sprawnie go rozliczamy i tutaj 
nakłady inwestycyjne w tym zakresie oczywiście się kończą. Panie 
przewodniczący musi pan przyznać rację, że dobrze, że się kończą bo 
potrafimy ten projekt rozliczyć. Był zarzut ze strony państwa radnych, 
że wydajemy coraz więcej środków a bardziej chodzi o efektywność, 
o gospodarność. Podobnie jest w przypadku transportu publicznego, 
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jeżeli mówimy o liczbie wozokilometrów w Gdańsku to ona wzrasta ale 
ich koszt maleje. A dlaczego maleje? A dlatego, że potrafimy wspólnie 
w ramach obszaru metropolitalnego zamawiać energię elektryczną, 
umiemy się dogadać i dzięki temu obniżyć koszt pojedynczego 
wozokilometra. Czy jest pan przewodniczący w stanie podać lepszy 
przykład efektywności? Jeśli mówimy o gospodarce nieruchomościami 
to ja naprawdę, bardzo zależałoby mi na tym, aby jednak Klub Prawa 
i Sprawiedliwości ustalił wspólne stanowisko co do gospodarowania 
nieruchomościami, bo w ciągu tego roku bardzo często padał zarzut, 
że zamienialiśmy nieruchomości na mieszkania i rzeczywiście dzięki 
temu udało się zwiększyć liczbę pozyskanych mieszkań znacznie 
i w przyszłym roku będziemy to kontynuować, dzisiaj nie jesteśmy 
w stanie tego zabudżetować ale na pewno taka oferta na rynku się 
pojawi będziemy ja analizować i będziemy starać się pozyskiwać 
mieszkania. Myślę, że warto przypomnieć przy tej okazji kilka liczb. 
W latach 2010 – 2015 pozyskaliśmy 1.346 mieszkań i jak pan 
przewodniczący pokaże mi inne miasto w Polsce, które tak skutecznie 
rozwija swoją bazę. Warto przyjrzeć się innym liczbom, w 2006 roku 
w Gdańsku było 300 mieszkań socjalnych. Do 2017 roku będziemy mieli 
ich półtora tysiąca, do 2020 – 2.000 mieszkań socjalnych. To jest 
konkretna pomoc dla osób najbardziej potrzebujących. W kwestii, tak jak 
mówiłem, że miesza pan nakłady inwestycyjne z wydatkami bieżącymi, 
w kwestii bieżących wydatków na gospodarkę nieruchomościami powie 
pani skarbnik Blacharska.  
 
TERAESA BLACHARSKA – Skarbnik Miasta Gdańska  
Proszę państwa prezydent realizuje zadania własne, zadania zlecone 
powierzone i ta różnica w budżecie bieżącym spowodowana jest między 
tym, że w roku 2016 jest mniejsza przewidziana kwota na 
odszkodowania za grunty, które będą przejmowane do zasobu Skarbu 
Państwa, również przewidziane są mniejsze środki na odszkodowania za 
grunty, które będą przejmowane do zasobu gminy, a od 1 stycznia 2016 
roku zmienią się przepisy w zakresie podatku od nieruchomości i grunty 
będące w zasobie gminy nie będą podlegały podatkowi 
od nieruchomości. Gmina nie będzie sama sobie płaciła tego podatku, 
tj. kwota ponad 3,5 mln zł, stąd jest taki znaczący spadek w dziale 
Gospodarka mieszkaniowa. Wracają do zadłużenia miasta 15 grudnia 
spłaciliśmy 36 mln długu, na koniec roku nasz dług będzie wynosił 994 
mln zł. Wskaźniki na rok 2016 są bardzo korzystne, tak jak państwu 
przedstawialiśmy na wszystkich Komisjach, na których był omawiany 
budżet przypomnę, że planujemy wskaźnik obsługi długu 3,8 %, 
tj. liczony według nowego schematu zgodnie z art. 243 Ustawy 
o finansach publicznych, natomiast dopuszczalny indywidualny wskaźnik 
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dla Gdańska to jest 13,47 %, więc mamy luzu 10 % w roku 2016. 
Następnie było pytanie dotyczące dlaczego zadłużamy się 
w Europejskim Banku Inwestycyjnym ? Są trzy powody. Po pierwsze, jak 
zaciągamy kredyty to zawieramy z bankiem inwestycyjnym umowę 
ramową na pakiet inwestycji, które realizujemy w danym okresie, 
mówimy tutaj o perspektywie, czyli możemy zaciągnąć znaczącą kwotę 
kredytu i w miarę potrzeb korzystać z tego kredytu. Druga kwestia, jest to 
kredyt na co najmniej 25 lat, trzecia kwestia, jest zawsze do uzgodnienia 
okres karencji czyli spłata następuje wówczas kiedy minie okres dużego 
obciążenia miasta. Kolejna sprawa to są niskie stopy procentowe. 
Ja mam proszę państwa wykaż kredytów z Europejskiego Banku 
Inwestycyjnego i na przykład zaciągnięty kredyt w roku 2007 mamy 
oprocentowanie wibor 3-miesięczny marża 0,13 %; mamy kredyt 
zaciągnięty w 2013 roku wibor plus marża 0,17 %. Kolejny kredyt 
zaciągnięty w roku 2007 wibor plus marża 0,13 %. Jak państwo słyszycie 
jest to bardzo dobre oprocentowanie stąd nasze ukierunkowanie 
na zaciąganie długu w Europejskim Banku Inwestycyjnym. 
W poprzednich latach emitowaliśmy obligacje, zaciągaliśmy kredyty 
w różnych bankach, staraliśmy się je spłacić, tak jak przedstawiałam 
państwu na początku bieżącego roku, spłacamy je systematycznie 
i przewidujemy, tak jak powiedziałam, dalszy dług w instytucjach 
międzynarodowych.                                   
 
ANDRZEJ BOJANOWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Panie przewodniczący, wysoka rado trzy tezy tylko, bo muszę 
odpowiedzieć, poczułem się do tego wywołany pytaniami. Ulica 
Myśliwska dlaczego tak źle zarządzana ? Chociażby dlatego, że ruch 
między dzielnicowy nie będziemy puszczać pośród zabudowy 
jednorodzinnej, prosta odpowiedź. I to była decyzja strategiczna 
rozstrzygnięta, zresztą chyba państwa głosami również w 2009 roku przy 
zmianie planu zagospodarowania przestrzennego, to nie jest tak, że coś 
tam ktoś zrobił bez założenia, bez analizy i nagle zmieniło się coś, więc 
to jest tylko ta kwestia Myśliwskiej i tej bardzo drogie Bulońskiej, 
do której pan prawdopodobnie się odnosił. Drugi element tutaj do pana 
przewodniczącego Strzelczyka, panie Grzegorzu, Grzegorz ja lubię 
z tobą polemizować ale odnieśmy się rzeczywiście. Rok 2015, do 
którego porównujemy, 2016 do którego się porównujemy, jeśli chodzi 
o nakłady inwestycyjne to jest rok 2009 i 2010. Bardzo zbliżona symetria 
jeśli chodzi o zachowania w obszarze inwestycji. Wynika to z prostej 
przyczyny, jak dobrze wiesz, budżet europejski to jest 6 lat N+2 jeszcze 
i to jest ten wątek, który bardzo mocno zaburza rzeczywistość, bo nam 
się nachodzą, my się rozpędziliśmy w zeszłej perspektywie bardzo duże 
pieniędzy europejskich bierzemy i stąd takie a nie inne zjawiska, które 
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mają udział i wpływ na strukturę wydatków inwestycyjnych natomiast 
pełnym takim jakby niezrozumieniem jest fakt nieprzygotowywania się, 
my zdecydowanie w 2016 roku przygotowujemy się do wydatków 
inwestycyjnych w następnych perspektywach, programujemy je, 
planujemy je, robimy koncepcje, zlecamy projekty budowalne 
i przygotowujemy decyzje środowiskowe na koniec dnia studia 
wykonalności tylko po to, żeby móc zaaplikować o pieniądze, odpowiedź 
tutaj do pani radnej w kwestii Hewelianum dokładnie w procesie 
konsultacji inwestycyjnych Hewelianum było wymienione jako etap 
II inwestycji, tam jest Planetarium, tam jest 74 mln zł zapisane w ten 
projekt oczywiście ze współfinansowaniem ze środków europejskich i nie 
można było nie aplikować z prostej przyczyny, bo nie było jeszcze 
programów uzgodnionych z Komisją Europejską, więc nie było nawet 
wytycznych. W 2016 roku będzie to rok, w którym będziemy 
przygotowywać ten projekt, żeby zaaplikować i go wdrożyć, tam też jest 
zespół Bożego Ciała, jest też zabudowa i renowacja kolejnych 
elementów redut, bardzo waży element a propos jeszcze wskaźników. 
Już kończę, Piotr podkreślił te efektywności a ja odniosę się, moim 
zdaniem do najważniejszego wskaźnika, do wskaźnika ilości osób 
zatrudnionych w mieście Gdańsku. Zatrudnienie po raz pierwszy w tym 
roku przekroczyło 150 tys. osób, jest to analiza perspektywy chyba               
6-letniej, jak sobie dobrze przypominam, którą wykonywałem. Wskaźnik 
bezrobocia stety i niestety, bo wczoraj na wigilii startupów miałem okazję 
powiedzieć, że z jednej strony jestem zadowolony i szczęśliwy 
a z drugiej strony trochę zmartwiony i tutaj jest właśnie rola między 
innymi może dla imigrantów lub innej polityki, którą  będziemy musieli 
stworzyć, przyszły rok wskaźnik bezrobocia to jest 2,6 %, to nie ma 
bezrobocia, naturalny poziom bezrobocia jest między 3,5 a 5 %. W tym 
roku mamy wskaźnik bezrobocia 4,6 %, to są wskaźniki efektywności 
wydawanych pieniędzy przez miasto i przez inwestorów bo bez naszych 
inwestycji, inwestycji inwestorskich nie byłoby tych wskaźników, 
mielibyśmy wskaźnik Nowego Dworu 20 %. Dziękuję bardzo.  
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję. Ja potwierdzam tylko, że w Stoczni brakuje cały czas osób 
do pracy.  
 
Radna DOROTA DUDEK 
Jedno zdanie. Ja chciałam tylko ad vocem do tego Centrum 
Hewelianum, bo nasuwa się pytanie na jakim etapie inwestycyjnym 
projektu powinny odbywać się konkursy ? Czy za parę lat ten projekt 
w konkursie będzie aktualny i będzie tym najlepszym ?    
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ANDRZEJ BOJANOWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Bardzo trudne pytanie. Czy będzie najlepszy to okaże konkurs, 
bo gdybyśmy wiedzieli przed konkursem czy będziemy najlepsi to byśmy 
już to budowali, bo nie bali byśmy się tego, że wygramy konkurs 
i dostaniemy refundację wydatków, bo jak państwo dobrze wiecie, mam 
nadzieję, od 2013 roku możemy ponosić już wydatki, od 1 stycznia 2014 
które możemy refinansować w nowej perspektywie. Natomiast nie 
będziemy ich ponosić poza poziom nakładów na projekty i decyzje 
środowiskowe i studia wykonalności dlatego, że nie wiemy czy wygramy 
w konkursach albo nie wiemy czy znajdziemy się na listach 
indykatywnych, wtedy kiedy będziemy mieli pewność wtedy uruchomimy 
zadania z punktu widzenia ich wykonania, dlatego dzięki Bogu czasami 
są konkursy, wolelibyśmy być na listach indykatywnych akurat 
w przestrzeni Hewelianum wszystkie zadania będą szły z konkursów. 
Dotychczas wygrywaliśmy z naszymi projektami więc nie widzę żadnych 
przeciwwskazań dlaczego mielibyśmy nie wygrywać też w kolejnej 
perspektywie europejskiej w nowych konkursach.       
 
Radny GRZEGORZ STRZELCZYK – Przewodniczący Klubu PIS 
No niestety ruszył mnie też drugi wiceprezydent więc muszę 
odpowiedzieć po kolei. Andrzeju drogi wcale mnie nie uspokoiłeś, 
że w połowie drugiej perspektywy dalej nie wiemy na czym stoimy, jakimi 
środkami będziemy mogli dysponować i te projekty dopiero 
są w opracowaniu, to po pierwsze. A po drugie do pana prezydenta 
Grzelaka. Panie prezydencie ja bym się tak daleko nie posunął w krytyce 
materiałów prezentowanych przez Urząd Miasta, nie nazwałem tego 
manipulacją czy czymś podobnym. A jeżeli chodzi o transport i spadek 
kosztów transportu ja, jako konstruktywna opozycja panu pomogę, to jest 
rachunkowość zarządcza na poziomie analizy przedsiębiorstw. Jeżeli my 
zwiększamy ilość jednostek świadczonej usługi w tym wypadku, 
to koszty stałe nam się rozkładają i w związku z tym koszt globalny też 
spada. Dziękuję tylko tyle chciałem powiedzieć panie prezydencie.  
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję bardzo. Proszę państwa przypomnę, że to jest druk 491 
z autopoprawką w sprawie uchwalenia budżetu miasta na 2016. Kto 
z pań i panów radnych jest za przyjęciem? 
 

za    -      21 
      przeciw    -      11 
      wstrzymało się   -        0 
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               Rada Miasta Gdańska 
     w głosowaniu p r z y j ę ł a    

 

 

Uchwałę Nr XVII/502/15 
 

w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska  
na 2016 rok 

 
z dnia 17 grudnia 2015 r. 

 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 8 do niniejszego protokołu.  
 
 
PAWEŁ ADAMOWICZ – Prezydent Miasta Gdańska    
Bardzo dziękuję wysoka rado za uchwalenie budżetu na przyszły rok. 
Dziękuję.  
 
 

PUNKT 8 
 
 

UCHWAŁY 
 
 
 

1) zmieniająca uchwałę w sprawie 
przyjęcia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Miasta Gdańska 
na lata 2015 – 2040 (druk 536 
+ autopoprawka) 

 
 
Teresa BLACHARSKA – Skarbnik Miasta Gdańska 
Przedstawiła projekt uchwały druk 536 wraz z autopoprawką zgodnie 
z uzasadnieniem.  
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję bardzo. Szanowni państwo ten druk opiniowały Komisje 
Strategii i Budżetu pozytywnie, Polityki Gospodarczej i Morskiej 
pozytywnie, Edukacji pozytywnie, Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia 
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pozytywnie, Zrównoważonego Rozwoju pozytywnie. Komisja Polityki 
Zagospodarowania Przestrzennego odstąpiła od opiniowania, Komisja 
Kultury odstąpiła od opiniowania, Komisja Samorządu i Ładu 
Publicznego nie opiniowała. Głosów w dyskusji nie ma. Druk 536 
z autopoprawką. Kto z pań i panów radnych jest za przyjęciem? 
 

za    -      20 
      przeciw    -      11 
      wstrzymało się   -        0 
       
               Rada Miasta Gdańska 

     w głosowaniu p r z y j ę ł a    
 

 

Uchwałę Nr XVII/503/15 
 

zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia  
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska 

na lata 2015 - 2014  
 

z dnia 17 grudnia 2015 r. 
 
 

Uchwała stanowi załącznik nr 9 do niniejszego protokołu.  
 
 
  

2) zmieniająca uchwałę w sprawie 
uchwalenia budżetu Miasta 
Gdańska na 2015 rok (druk 537 
+ autopoprawka) 

 
 
 
Teresa BLACHARSKA – Skarbnik Miasta Gdańska 
Przedstawiła projekt uchwały druk 537 wraz z autopoprawką zgodnie 
z uzasadnieniem.  
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję bardzo. Druku tego nie opiniowały Komisja Samorządu i Ładu 
Publicznego, Komisja Rewizyjna, odstąpiła od opiniowania Komisja 
Turystyki i Promocji. Pozostałe Komisje, Komisja Strategii i Budżetu 
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opinia pozytywna, Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej opinia 
pozytywna, Komisja Zagospodarowania Przestrzennego opinia 
pozytywna, Komisja Edukacji opinia pozytywna, Komisja Spraw 
Społecznych i Ochrony Zdrowia opinia pozytywna , Komisja Kultury 
opinia pozytywna, Komisja Zrównoważonego Rozwoju opinia pozytywna. 
Głosów w dyskusji nie ma. Przypomnę druk 537 z autopoprawkami. Kto 
z pań i panów radnych jest za przyjęciem? 
 

za    -      20 
      przeciw    -      11 
      wstrzymało się   -        0 
       
               Rada Miasta Gdańska 

     w głosowaniu p r z y j ę ł a    
   
 
 

Uchwałę Nr XVII/504/15 
 

zmieniającą  uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu  
Miasta Gdańska za 2015 rok 

 
z dnia 17 grudnia 2015r. 

 
 

Uchwała stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu.  
 
 
 

3) w sprawie ustalenia wykazu 
wydatków, które nie wygasają 
z upływem roku budżetowego 2015 
(druk 538) 

 
 
 
Teresa BLACHARSKA – Skarbnik Miasta Gdańska 
Przedstawiła projekt uchwały druk 538 zgodnie z uzasadnieniem.  
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Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję bardzo. Komisja Strategii i Budżetu opinia pozytywna. Nie ma 
głosów w dyskusji. Druk 538. Kto z pań i panów radnych jest za 
przyjęciem? 
 

za    -      29 
      przeciw    -        0   
      wstrzymało się   -        0 
       
               Rada Miasta Gdańska 

     w głosowaniu p r z y j ę ł a    
   
   

Uchwałę Nr VII/505/15 
 

w sprawie ustalenia wykazu wydatków, które nie wygasają  
z upływem roku budżetowego 2015 

 
z dnia 17 grudnia 2015r. 

 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 11 do niniejszego protokołu.  
 
 
 

4) zmieniająca uchwałę w sprawie 
poboru w drodze inkasa opłaty 
skarbowej oraz określenia 
inkasentów i wysokości 
wynagrodzenia za inkaso 
(druk 543) 

 
 
 
Teresa BLACHARSKA – Skarbnik Miasta Gdańska 
Przedstawiła projekt uchwały druk 543 zgodnie z uzasadnieniem.   
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję. Komisja Strategii i Budżetu opinia pozytywna. Głosów 
w dyskusji nie ma. Druk 543. Kto z pań i panów radnych jest 
za przyjęciem? 
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za    -      26 
      przeciw    -        0   
      wstrzymało się   -        0 
       
               Rada Miasta Gdańska 
       w głosowaniu p r z y j ę ł a   
 
 

Uchwałę Nr VII/506/15 
 

zmieniającą uchwałę w sprawie poboru w drodze inkasa 
opłaty skarbowej oraz określenia inkasentów  

i wysokości wynagrodzenia za inkaso 
 

z dnia 17 grudnia 2015r. 
 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 12 do niniejszego protokołu.  
 
 
 

5) w sprawie uchwalenia wysokości 
opłat za usuwanie pojazdów z dróg 
publicznych, stref zamieszkania, 
stref ruchu i za przechowywanie 
tych pojazdów na koszt ich 
właścicieli (druk 541)  

 
 
JOANNA PIŃSKA – Zastępca Dyrektora Wydział Bezpieczeństwa 
i Zarządzania Kryzysowego 
Przedstawiła projekt uchwały druk 541 zgodnie z uzasadnieniem.   
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję. Komisja Samorządu i Ładu Publicznego opinia pozytywna. 
Głosów w dyskusji nie ma. Druk 541. Kto z pań i panów radnych jest 
za przyjęciem? 
 

za    -      28 
      przeciw    -        1   
      wstrzymało się   -        1 
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               Rada Miasta Gdańska 
       w głosowaniu p r z y j ę ł a   
 
 

Uchwałę Nr VII/507/15 
 

w sprawie ustalenia wysokości opłat za usuwanie 
pojazdów z dróg publicznych, stref zamieszkania,  
stref ruchu i za przechowywanie tych pojazdów  

na koszt ich właścicieli 
 

z dnia 17 grudnia 2015r. 
 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu.  
 
 
 

6) w sprawie zapewnienia na terenie 
Miasta Gdańska warunków do 
osiedlenia nieokreślonej imiennie 
rodzinie  polskiego pochodzenia 
repatriowanej z Kazachstanu lub 
innej republiki środkowo – 
azjatyckiej byłego ZSRR na czas 
nieokreślony (druk 548)    

 
 
JANUSZ MATYNIA – Inspektor w Wydziale Spraw Obywatelskich  
Przedstawił projekt uchwały druk 548 zgodnie z uzasadnieniem.   
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję. Komisja Strategii i Budżetu opinia pozytywna, Komisja Spraw 
Społecznych i Ochrony Zdrowia opinia pozytywna. Głosów w dyskusji nie 
ma. Kto z pań i panów radnych jest za przyjęciem? 
 

za    -      31 
      przeciw    -        0   
      wstrzymało się   -        0 
       
               Rada Miasta Gdańska 
       w głosowaniu p r z y j ę ł a   
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Uchwałę Nr VII/508/165 
 

w sprawie zapewnienia na terenie Miasta Gdańska 
warunków do osiedlenia nieokreślonej imiennie  
rodzinie  polskiego pochodzenia repatriowanej  

z Kazachstanu lub innej republiki środkowo – azjatyckiej 
byłego ZSRR na czas nieokreślony 

 
z dnia 17 grudnia 2015r. 

 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 14 do niniejszego protokołu.  
 
 
 

7) w sprawie zasad stosowanych przy 
wznoszeniu pomników na terenie 
Gdańska (druk 447 
+ autopoprawka) 

 
 
 
Radny MAREK BUMBLIS – Przewodniczący Komisji Kultury 
Przedstawił projekt uchwały druk 447 wraz z autopoprawką zgodnie 
z uzasadnieniem.   
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję bardzo. Tak jak powiedział pan przewodniczący jedna 
poprawka została uwzględniona.  
 
Radny MAREK BUMBLIS – Przewodniczący Komisji Kultury 
Jedna tak, bo tu jest pięć.  
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Ja się teraz zwrócę do pani radnej Anny Kołakowskiej czy podtrzymuje 
te pozostałe i czy to uwzględnienie jest takim jakie oczekiwała? 
 
Radna ANNA KOŁAKOWSKA 
Wczoraj na Komisji osiągnęliśmy konsensus w wielu bardzo ważnych 
kwestiach, więc jakby uważam, że jest załatwione jak należy wszystko.   
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Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Czyli te pozostałe wycofane?  
 
Radna ANNA KOŁAKOWSKA 
Tak, tak.  
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
A ten uwzględniony jest taki, jaki pani chciała?   
 
Radna ANNA KOŁAKOWSKA 
Tak, wczoraj jeszcze była długa dyskusja więc i inne ważne rzeczy 
żeśmy uzgodnili.  
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dobrze. Bardzo dziękuję. W takim razie nastąpił tutaj konsensus, czyli 
przystępujemy do głosowania. Druk 447 z autopoprawką. Kto z pań 
i panów radnych jest za przyjęciem? 
 

za    -      30 
      przeciw    -        0   
      wstrzymało się   -        0 
       
               Rada Miasta Gdańska 
       w głosowaniu p r z y j ę ł a   
     
 

Uchwałę Nr XVII/509/15 
 

w sprawie zasad stosowanych przy wznoszeniu pomników 
na terenie Gdańska 

 
z dnia 17 grudnia 2015r. 

 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 15 do niniejszego protokołu.  
 
 
 

8) w sprawie przyjęcia i wdrożenia 
„Planu gospodarki niskoemisyjnej 
dla Miasta Gdańska” (druk 544) 
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MACIEJ LOREK – Dyrektor Wydziału Środowiska 
Przedstawił projekt uchwały druk 544 zgodnie z uzasadnieniem.   
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję bardzo. Komisja Zrównoważonego Rozwoju opinia pozytywna. 
Głosów w dyskusji nie ma. Druk 544. Kto z pań i panów radnych jest 
za przyjęciem? 
 

za    -      25 
      przeciw    -        0   
      wstrzymało się   -        2 
       
               Rada Miasta Gdańska 
       w głosowaniu p r z y j ę ł a   
 
 

Uchwałę Nr XVII/510/15 
 

w sprawie przyjęcia i wdrożenia „Planu gospodarki 
niskoemisyjnej dla Miasta Gdańska” 

 
z dnia 17 grudnia 2015r. 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 16 do niniejszego protokołu.  
 
 
 

9) w sprawie wyrażenia woli objęcia 
udziałów w podwyższonym kapitale 
zakładowym jednoosobowej spółki 
Gminy Miasta Gdańska działającej 
pod firmą Gdańskie Towarzystwo 
Budownictwa Społecznego Spółka 
z ograniczoną odpowiedzialnością 
z siedzibą w Gdańsku (druk 532)  

 
 
 
ANDRZEJ BOJANOWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Przedstawił projekt uchwały druk 532 zgodnie z uzasadnieniem.   
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Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję bardzo. Komisja Strategii i Budżetu opinia pozytywna, Komisja 
Polityki Gospodarczej i Morskiej opinia pozytywna. Głos w dyskusji pani 
radna Dulkiewicz.  
 
Radna ALEKSANDRA DULKIEWICZ – przewodnicząca Klubu PO 
Ja mam tylko pytanie panie prezydencie, czy my już wiemy gdzie 
te lokale będą budowane ? I to jest pytanie zarówno dotyczące tej 
uchwały jak i tej kolejnej dotyczącej TBS-u Motława.    
 
ANDRZEJ BOJANOWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Te lokale akurat GTB-u będą budowane przy Człuchowskiej 5 i 3. Przy 
szkole. Tam jest cały teren rozwojowy, Gdańsk Południe, przy nowej 
szkole na Ujeścisku.  
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję. Więcej głosów w dyskusji nie ma. Druk 532. Kto z pań i panów 
radnych jest za przyjęciem? 
 

za    -      28 
      przeciw    -        1   
      wstrzymało się   -        0 
       
               Rada Miasta Gdańska 
       w głosowaniu p r z y j ę ł a   
 
 

Uchwałę Nr XVII/511/15 
 

w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów 
w podwyższonym kapitale zakładowym jednoosobowej 

spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą 
Gdańskie Towarzystwo Budownictwa Społecznego  

Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością  
z siedzibą w Gdańsku 

 
z dnia 17 grudnia 2015r. 

 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 17 do niniejszego protokołu.  
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10) w sprawie wyrażenia woli objęcia 
udziałów w podwyższonym kapitale 
zakładowym jednoosobowej spółki 
Gminy Miasta Gdańska działającej 
pod firmą Towarzystwo 
Budownictwa Społecznego 
„Motława” Spółka z ograniczoną 
odpowiedzialnością z siedzibą 
w Gdańsku (druk 533)   

 
 
 
ANDRZEJ BOJANOWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Przedstawił projekt uchwały druk 533 zgodnie z uzasadnieniem.   
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję. Komisja Strategii i Budżetu opinia pozytywna, Komisja Polityki 
Gospodarczej i Morskiej opinia pozytywna. Głosów w dyskusji nie ma. 
Druk 533. Kto z pań i panów radnych jest za przyjęciem? 
 

za    -      28 
      przeciw    -        1   
      wstrzymało się   -        0 
       
               Rada Miasta Gdańska 
       w głosowaniu p r z y j ę ł a   
 

  
Uchwałę Nr XVII/512/15 

 
w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów  

w podwyższonym kapitale zakładowym jednoosobowej 
spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą 
Towarzystwo Budownictwa Społecznego „Motława”  

Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością  
z siedzibą w Gdańsku 

 
z dnia 17 grudnia 2015r. 

 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 18 do niniejszego protokołu.  
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11) w sprawie wyrażenia woli objęcia 
przez Gminę Miasta Gdańska 
udziałów w podwyższonym kapitale 
zakładowym spółki Gdańskie 
Melioracje Spółka z ograniczoną 
odpowiedzialnością z siedzibą 
w Gdańsku (druk 534)     

 
 
 
ANDRZEJ BOJANOWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Przedstawił projekt uchwały druk 534 zgodnie z uzasadnieniem.   
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję. Komisja Strategii i Budżetu opinia pozytywna, Komisja Polityki 
Gospodarczej i Morskiej opinia pozytywna. Głos w dyskusji pan radny 
Piotr Dzik.  
 
Radny PIOTR DZIK  
Ja panie prezydencie przy tym druku Melioracje Gdańskie chciałem 
bardzo podziękować za dotychczasowe prace nad tymi wszystkimi 
zbiornikami retencyjnymi i zagospodarowanie i rekreacyjne. Krótko też 
w tym punkcie i bardzo prosiłbym o pochylenie się, rozmawiałem 
z panem wiceprezesem Melioracji nad stawkiem przy ulicy Piekarniczej, 
nad możliwością włączenia go do Siedlec, tam jest około 70 metrów tylko 
potrzebne, a też ten teren by mógł bardzo dobrze służyć mieszkańcom 
tamtej okolicy i by nie był taki zaniedbany. Dziękuję bardzo.       
 
ANDRZEJ BOJANOWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Jak się orientuję częściowo już on został poddany rewitalizacji jeśli 
chodzi o ten obiekt, bo mówimy o Piekarniczej prawda ? Natomiast 
oczywiście jego rola będzie zdecydowanie się zmieniała wraz 
z ostatecznym rozstrzygnięciem tematu ulicy Politechnicznej, dlatego 
do tego momentu raczej nie będziemy znacząco wykonywać tam 
żadnych nakładów, kiedy nastąpi rozstrzygnięcie i wybranie nowego lub 
usankcjonowanie starego przebiegu ulicy Politechnicznej wtedy 
będziemy już podejmowali dalsze kroki, dlatego, że to będzie dosyć 
ważny zbiornik retencyjny dla tego obszaru.  
         
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję bardzo. Druk 534. Kto z pań i panów radnych jest 
za przyjęciem? 
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za    -      30 
      przeciw    -        0   
      wstrzymało się   -        0 
       
               Rada Miasta Gdańska 
       w głosowaniu p r z y j ę ł a   
 
 

Uchwałę Nr XVII/513/15 
 

w sprawie wyrażenia woli objęcia przez Gminę Miasta 
Gdańska udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym 

spółki Gdańskie Melioracje Spółka z ograniczoną 
odpowiedzialnością z siedzibą w Gdańsku 

 
z dnia 17 grudnia 2015r. 

 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 19 do niniejszego protokołu.  
 
 
 

12) w sprawie przyjęcia dokumentu 
pn. „Gdańsk Programy Operacyjne 
2023” (druk 539) 

 
 
 
KATARZYNA DROZD–WIŚNIEWSKA – Zastępca Dyrektora Wydziału 
Polityki Gospodarczej  
Przedstawiła projekt uchwały druk 539 zgodnie z uzasadnieniem.   
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję bardzo. Komisja Strategii i Budżetu opinia pozytywna, Komisja 
Polityki Gospodarczej i Morskiej opinia pozytywna, Komisja 
Zagospodarowania Przestrzennego opinia pozytywna, Komisja 
Samorządu i Ładu Publicznego, Komisja Edukacji opinia pozytywna, 
Komisja Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia opinia pozytywna, 
Komisja Kultury opinia pozytywna, Komisja Sportu opinia pozytywna, 
Komisja Zrównoważonego Rozwoju opinia pozytywna, Komisja Turystyki 
i Promocji opinia pozytywna. Głos w dyskusji pan radny Piotr Borawski.  
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Radny PIOTR BORAWSKI  
Dziękuje panie przewodniczący. Ja już może nie o samym druku 
i o programach operacyjnych, bo poświęciliśmy naprawdę bardzo dużo 
czasu i kilkanaście Komisji w ciągu ostatniego roku na program 
operacyjny i na strategie. Natomiast chciałem bardzo serdecznie 
podziękować pani dyrektor, całemu jej zespołowi, pracownikom Instytutu 
Badań nad Gospodarką Rynkową, bo myślę, że ten cały proces, 
wszystkie spotkania branżowe, spotkania z radnymi, z radami dzielnic, 
konsultacje społeczne, wszyscy naokoło gdzie tylko nie rozmawiam 
chwalą ten cały proces, cały proces był po prostu świetnie przygotowany, 
dzisiaj zwieńczeniem jest tego uchwała o Programach Operacyjnych. 
Bardzo dziękuję za dobrą współpracę i mam nadzieję, będzie bardzo 
dobra realizacja tego co w tej chwili przyjmujemy. Dziękuję.                    
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję. Więcej głosów nie ma. Druk 539. Kto z pań i panów radnych 
jest za przyjęciem? 
 

za    -      30 
      przeciw    -        0   
      wstrzymało się   -        0 
       
               Rada Miasta Gdańska 
       w głosowaniu p r z y j ę ł a   
 
 

Uchwałę Nr XVII/514/15 
 

w sprawie przyjęcia dokumentu pn.  
„Gdańsk Programy Operacyjne 2023” 

 
z dnia 17 grudnia 2015r. 

 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 20 do niniejszego protokołu.  
 
 
 

13) w sprawie przyjęcia 
„Wieloletniego programu 
współpracy Miasta Gdańska 
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z organizacjami pozarządowymi 
na lata 2016 – 2020” (druk 500) 

 
 
 
IZABELA CHORZELSKA – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju 
Społecznego 
Przedstawiła projekt uchwały druk 500 zgodnie z uzasadnieniem.   
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję bardzo. Komisja Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia opinia 
pozytywna. Głos w dyskusji Andrzej Kowalczys.  
 
Radny ANDRZEJ KOWALCZYS  
Panie przewodniczący, pani dyrektor ja chciałbym również podziękować 
organizacjom pozarządowym, które miały też bezpośredni i pośredni 
wpływ na powstanie tego dokumentu.   
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję. Wracamy do głosowania. Druk 500. Kto z pań i panów radnych 
jest za przyjęciem? 
 

za    -      30 
      przeciw    -        0   
      wstrzymało się   -        0 
       
               Rada Miasta Gdańska 
       w głosowaniu p r z y j ę ł a   
  
 

Uchwałę Nr XVII/515/15 
 

w sprawie przyjęcia „Wieloletniego programu współpracy 
Miasta Gdańska z organizacjami pozarządowymi  

na lata 2016 – 2020” 
 

z dnia 17 grudnia 2015r. 
 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 21 do niniejszego protokołu.  
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14) w sprawie uchwalenia zmian 
treści statutu żłobka nr 1 „Fraszka” 
z siedzibą przy ul. Malczewskiego 
33 oraz żłobka nr 4 „Nutka” 
z siedzibą w Gdańsku przy 
ul. Startowa 3 (druk 540) 

 
 
 
KRYSTYNA KONIECZNY – Dyrektor Gdańskiego Zespołu Żłobków 
Przedstawiła projekt uchwały druk 540 zgodnie z uzasadnieniem.   
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Komisja Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia opinia pozytywna. Głos 
w dyskusji pani przewodnicząca Dulkiewicz.  
 
Radna ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Przewodnicząca Klubu PO 
Ja chciałam tylko dopytać o ten żłobek przy ulicy Wilanowskiej, czy on 
już funkcjonuje? Bo pani coś wspomniała, bo tutaj uchwałę mamy 
dotyczącą dwóch innych żłobków, ale teraz też nie do końca 
zrozumiałam, jakby pani mogła wytłumaczyć.   
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Uchwałą dotyczy „Fraszki” i „Nutki” tak?  
 
KRYSTYNA KONIECZNY – Dyrektor Gdańskiego Zespołu Żłobków 
Mówimy o dwóch nowych żłobkach budowanych w tej chwili, za chwilę 
będą oddane do użytku, powinny być oddane do końca roku. Także 
jeden z tych żłobków będzie filią żłobka na Malczewskiego, filią, dlatego, 
że ze względów formalnych te żłobki szybciej będą oddane do użytku 
jeżeli zrobimy je filiami a nie odrębnymi samodzielnymi żłobkami i żeby 
po prostu nie przedłużać procedur robimy tak jak poprzednio 
Dzwoneczek na Królewskim Wzgórzu jest filią żłobka na Chełmie tak na 
ulicy Wilanowskiej będzie to nowy żłobek otwarty na początku 2016 roku, 
który będzie funkcjonował jako filia żłobka już funkcjonującego na ulicy 
Malczewskiego, a żłobek na Zaspie, Zaspa Przymorze przy ulicy 
Olsztyńskiej będzie filią już funkcjonującego na Zaspie przy ulicy 
Startowej. I tym samym w naszej strukturze będzie nie 10 a 12 żłobków 
z czego 3 są filiami ale są równie duże bo po 96 miejsc.    
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękujemy bardzo za informacje. Więcej pytań nie ma. Druk 540. Kto 
z pań i panów radnych jest za przyjęciem? 
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za    -      30 
      przeciw    -        0   
      wstrzymało się   -        0 
       
               Rada Miasta Gdańska 
       w głosowaniu p r z y j ę ł a   
 
 

Uchwałę Nr XVII/516/15 
 

w sprawie uchwalenia zmian treści statutu żłobka nr 1 
„Fraszka” z siedzibą przy ul. Malczewskiego 33  

oraz  żłobka nr 4 „Hutka”  
z siedzibą w Gdańsku przy ul. Startowa 3 

 
z dnia 17 grudnia 2015r. 

 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 22 do niniejszego protokołu.  
 
 
 

15) w sprawie zmiany uchwały 
w sprawie  wydzielenia Ośrodka 
Promocji Zdrowia i Sprawności 
Dziecka z Miejskiego Ośrodka 
Sportu i Rekreacji i utworzenia 
jednostki budżetowej o nazwie 
Ośrodek Promocji Zdrowia 
i Sprawności Dziecka w Gdańsku 
(druk 542) 

 
 
MAREK JANKOWSKI – Dyrektor Ośrodka Promocji Zdrowia 
i Sprawności Dziecka 
Przedstawił projekt uchwały druk 542 zgodnie z uzasadnieniem.   
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję bardzo. Komisja Spraw społecznych i Ochrony Zdrowia opinia 
pozytywna, Komisja Sportu opinia pozytywna. Głosów w dyskusji nie ma. 
Druk 542. Kto z pań i panów radnych jest za przyjęciem? 
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za    -      28 
      przeciw    -        0   
      wstrzymało się   -        0 
       
               Rada Miasta Gdańska 
       w głosowaniu p r z y j ę ł a   
 
 

Uchwałę Nr XVII/517/15 
 

w sprawie zmiany uchwały w sprawie wydzielenia  
Ośrodka Promocji Zdrowia i Sprawności Dziecka 

z Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji  
i utworzenia jednostki budżetowej o nazwie  

Ośrodek Promocji Zdrowia i Sprawności Dziecka  
w Gdańsku 

 
z dnia 17 grudnia 2015r. 

 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 23 do niniejszego protokołu.  
 
 
 

16) zmieniająca Uchwałę 
Nr XXXVI/1057/09 Rady Miasta 
Gdańska z dnia 28 maja 2009r. 
w sprawie przyjęcia Regulaminu 
przyznawania nagród dla 
nauczycieli zatrudnionych 
w szkołach i placówkach, dla 
których organem prowadzącym jest 
Gmina Miasto Gdańsk (druk 531)  

 
 
 
MARIOLA PALUCH – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju 
Społecznego 
Przedstawiła projekt uchwały druk 531 zgodnie z uzasadnieniem.   
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Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję. Komisja Edukacji opinia pozytywna. Głosów w dyskusji nie ma. 
Druk 531.  Kto z pań i panów radnych jest za przyjęciem? 
 

za    -      28 
      przeciw    -        0   
      wstrzymało się   -        1 
       
               Rada Miasta Gdańska 
       w głosowaniu p r z y j ę ł a   
 
 

Uchwałę Nr XVII/518/15 
 

zmieniająca Uchwałę Nr XXXVI/1057/09  
Rady Miasta Gdańska z dnia 28 maja 2009r. w sprawie 

przyjęcia Regulaminu przyznawania nagród dla nauczycieli 
zatrudnionych w szkołach i placówkach,  
dla których organem prowadzącym jest  

Gmina Miasto Gdańsk 
 

z dnia 17 grudnia 2015r. 
 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 24 do niniejszego protokołu.  
 
 
 

17) w sprawie zmiany uchwały 
o ustaleniu kryteriów wraz z liczbą 
punktów w postępowaniu 
rekrutacyjnym do publicznych 
przedszkoli oraz oddziałów 
przedszkolnych w szkołach 
podstawowych prowadzonych 
przez Gminę Miasta Gdańska 
(druk 545 + autopoprawka)  

 
 
 



72 

 

MARIOLA PALUCH – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju 
Społecznego 
Przedstawiła projekt uchwały druk 545 wraz z autopoprawką zgodnie 
z uzasadnieniem.   
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję. Komisja Edukacji opinia pozytywna. Nie ma głosów w dyskusji. 
Druk 545. Kto z pań i panów radnych jest za przyjęciem? 
 

za    -      30 
      przeciw    -        0   
      wstrzymało się   -        0 
       
               Rada Miasta Gdańska 
       w głosowaniu p r z y j ę ł a   
   
 

Uchwałę Nr XVII/519/15 
 

w sprawie zmiany uchwały o ustaleniu kryteriów  
wraz z liczbą punktów w postępowaniu rekrutacyjnym  

do publicznych przedszkoli oraz oddziałów przedszkolnych 
w szkołach podstawowych prowadzonych  

przez Gminę Miasta Gdańska 
 

z dnia 17 grudnia 2015r. 
 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 25 do niniejszego protokołu.  
   
 
 

18) w sprawie określenia kryteriów 
rekrutacji dla kandydatów spoza 
obwodu w postępowaniu 
rekrutacyjnym do publicznych szkół 
podstawowych prowadzonych 
przez Gminę Gdańsk (druk 546 
+ autopoprawka)  
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MARIOLA PALUCH – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju 
Społecznego 
Przedstawiła projekt uchwały druk 546 wraz z autopoprawką zgodnie 
z uzasadnieniem.   
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Druk 546, wycofana zostaje autopoprawka. Głos w dyskusji pan radny 
Piotr Gierszewski.  
 
Radny PIOTR GIERSZEWSKI 
Pani dyrektor rozumiem, że to jest autopoprawka dotycząca zdjęcia 
autopoprawki z tego zapisu druku, tak ?  
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Tak. Zdjęcie autopoprawki z autopoprawki. Kto z pań i panów radnych 
jest za przyjęciem? 
 

za    -      31 
      przeciw    -        0   
      wstrzymało się   -        0 
       
               Rada Miasta Gdańska 
       w głosowaniu p r z y j ę ł a   
 
 

Uchwałę Nr XVII/520/15 
 

w sprawie określenia kryteriów rekrutacji dla kandydatów 
spoza obwodu w postępowaniu rekrutacyjnym  

do publicznych szkół podstawowych prowadzonych  
przez Gminę Gdańsk 

 
z dnia 17 grudnia 2015r. 

 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 26 do niniejszego protokołu.  
 
 
 

19) w sprawie określenia kryteriów 
rekrutacji w postępowaniu 
rekrutacyjnym do publicznych 
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gimnazjów prowadzonych przez 
Gminę Gdańsk (druk 547 
+ autopoprawka)  

 
 
 
MARIOLA PALUCH – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju 
Społecznego 
Przedstawiła projekt uchwały druk 547 wraz z autopoprawką zgodnie 
z uzasadnieniem.   
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję. Komisja Edukacji opinia pozytywna. Głosów w dyskusji nie ma.   
Kto z pań i panów radnych jest za przyjęciem? 
 

za    -      31 
      przeciw    -        0   
      wstrzymało się   -        0 
       
               Rada Miasta Gdańska 
       w głosowaniu p r z y j ę ł a   
 
 

Uchwałę Nr XVII/521/15 
 

w sprawie określenia kryteriów rekrutacji w postępowaniu 
rekrutacyjnym do publicznych gimnazjów  

prowadzonych przez Gminę Gdańsk 
 

z dnia 17 grudnia 2015r. 
 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 27 do niniejszego protokołu.  
 
 
 

20) w sprawie rozpatrzenia skargi 
na działania Prezydenta Miasta 
Gdańska w zakresie zaspokojenia 
potrzeb mieszkaniowych 
(druk 535) 
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Radny KAZIMEIRZ KORALEWSKI – Przewodniczący Komisji 
Rewizyjnej 
Przedstawił projekt uchwały druk 535 zgodnie z uzasadnieniem.   
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję bardzo. Druk 535. Kto z pań i panów radnych jest 
za przyjęciem? 
 

za    -      31 
      przeciw    -        0   
      wstrzymało się   -        0 
       
               Rada Miasta Gdańska 
       w głosowaniu p r z y j ę ł a   
 
 

Uchwałę Nr XVII/522/15 
 

w sprawie rozpatrzenia skargi na działania  
Prezydenta Miasta Gdańska w zakresie  
zaspokojenia potrzeb mieszkaniowych 

 
z dnia 17 grudnia 2015r. 

 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 28 do niniejszego protokołu.  
 
 
 

21) W sprawie zatwierdzenia planu 
kontroli Komisji Rewizyjnej Rady 
Miasta Gdańska na rok 2016 
(druk 550) 

 
 
 
Radny KAZIMEIRZ KORALEWSKI – Przewodniczący Komisji 
Rewizyjnej 
Przedstawił projekt uchwały druk 550 zgodnie z uzasadnieniem.   
 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska  
Dziękuję. Druk 550. Kto z pań i panów radnych jest za przyjęciem? 
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za    -      31 
      przeciw    -        0   
      wstrzymało się   -        0 
       
               Rada Miasta Gdańska 
       w głosowaniu p r z y j ę ł a   
 
 

Uchwałę Nr XVII/523/15 
 

w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej  
Rady Miasta Gdańska na rok 2016 

 
z dnia 17 grudnia 2015r. 

 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 29 do niniejszego protokołu.  
 
 
 

PUNKT 9 
 

INTERPELACJE I ZAPYTANIA RADNYCH 
 
 
Interpelacje i zapytania Radnych stanowią odpowiednio załączniki 
30 i 31 do protokołu.  
 
 

PUNKT 10 
 

WNIOSKI, OŚWIADCZENIA OSOBISTE 
 

 
Radny JERZY MILEWSKI 
 
Dziękuję bardzo. Szanowni państwo dobrze, że jeszcze jest chociaż 
jeden z prezydentów, to do właśnie panów prezydentów 
w szczególności. Będę wdzięczy za chwilę uwagi. Stała się rzecz 
wyjątkowa, jakiś czas temu ponieważ ważna Agencja państwowa swoją 
lokalizacje uzyskała w Gdańsku, mówię o Polskiej Agencji Kosmicznej, 
wtedy to się stało dzięki głosowaniu wielu posłów ale ten głos 
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przeważający to były cztery głosy posłów Prawa i Sprawiedliwości 
właśnie z Pomorza. Ta Agencja zaczęła funkcjonować w ten sposób, że 
swoją główną siedzibę ma oczywiście w Gdańsku ale jej struktura przez 
władze tejże Agencji, władze oczywiście z nominacji ówczesnej władzy 
czyli Platformy Obywatelskiej została tak ukształtowana, że ona 
formalnie jest w Gdańsku ale znakomita większość tej Agencji już 
została ulokowana w Warszawie. W tej chwili władze tej Agencji, te 
władze właśnie autorstwa Platformy Obywatelskiej robią wszystko, żeby 
Agencję nawet formalnie wyprowadzić z Gdańska. Ja mam gorącą 
prośbę do władz Gdańska, żeby zaangażowały się w obronę siedziby 
Polskiej Agencji Kosmicznej w Gdańsku. Jak to jest ważne to nie muszę 
pewnie uzasadniać, myślę, że wszyscy chcielibyśmy żeby ta Agencja 
pozostała w Gdańsku i chciałbym widzieć aktywność.       
  
PIOTR GRZELAK – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Panie radny ja mam nadzieję, że kwestie gdańskie nie mają żadnych 
barw politycznych i równie aktywnie będzie pan zabiegał w tej kadencji, 
w której oczywiście większość ma Prawo i Sprawiedliwość. Szczerze, 
ja nie widzę wycofywania tej aktywności z Gdańska. Tydzień temu 
podpisywaliśmy umowę w sprawie powołania inkubatora z technologii 
kosmicznych i to jest pierwszy taki owoc konkretnej aktywności i dla 
samego miasta Gdańska lokalizacji tej Agencji ale oczywiście jeżeli 
Agencja miałaby zmienić lokalizację to będzie to jedynie decyzja 
polityczna i decyzja obecnie rządzącej większości.  
 
Radny JERZY MILEWSKI 
Zapewniam panie prezydencie, że nasza aktywność już w tej chwili jest 
realizowana i my robimy wszystko co można, żeby temu zapobiec, jedną 
z najważniejszych przeszkód są właśnie aktualne władze Agencji, a to są 
władze, które państwo powinniście traktować jako wasze autorskie 
rozwiązanie, w związku z tym my prosimy o pomoc w relacjach 
z aktualnymi władzami Agencji. Natomiast jeśli pan prezydent nie widzi 
tej asymetrii, to ja zachęcam, żeby pan zapoznał się z wiedzą na temat 
Agencji i wtedy będzie pan widział, bo ta asymetria jest więcej niż 
oczywista. W Gdańsku jest może 1/4 Agencji, 3/4 są w Warszawie panie 
prezydencie i warto to wiedzieć, bo jak pan będzie chciał walczyć to musi 
pan mieć argumenty. Dziękuję.       
 
Radna ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Przewodnicząca Klubu PO 
Ja tylko króciutko. Mi się wydaje, że dotychczas pana reprezentacja 
polityczna nie ma kłopotu ze zmianami władz, skoro nie możecie się 
dogadać to je dosyć szybko wymieniacie. Więc to tylko tyle. Dziękuję.  
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Radny GRZEGORZ STRZELCZYK – Przewodniczący Klubu PIS    
Dzisiaj zauważyłem wśród wielu kolegów i koleżanek z Platformy 
Obywatelskiej taki ciekawy event jeżeli chodzi o ubiór. Proszę państwa 
oczywiście my wiemy, że nie ma ludzi idealnych, nikt nie jest perfekcyjny 
ale wielu obserwuję od lat tutaj pracując w Radzie Miasta Gdańska 
i uważam, że to jest składanie nadmiernej i niewspółmiernej samokrytyki 
do tego co tutaj żeście przez te lata pracowali, także oczywiście każdy 
musi pracować nad samodoskonaleniem ale nie samobiczujcie się aż tak 
bardzo. Dziękuję.      
 
  

PUNKT 11 
 
 

ZAKOŃCZENIE OBRAD 
 

 
Radny BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Rady Miasta Gdańska 
Szanowni państwo, zamykam sesję. 
 
 
Obrady zakończono o godzinie 1250 

 
 

 Przewodniczący 
Rady Miasta Gdańska 

 
 

Bogdan Oleszek 
 
 
Protokół sporządziła 
na podstawie zapisu w formie cyfrowej 
podinspektor BRMG 
 
Jolanta Sędziak 


